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J(® PREȘEDINȚIA TOVARĂȘULUI NICOLAI CEAUȘESCU
ieri și-a încheiat lucrările

PLENARA COMUNA A COMITETULUI CENTRAL
AL PARTIDULUI COMUNIST ROMÂN, A BIROULUI

PERMANENT SI BIROURILOR 
SUPREM AL DEZVOLTĂRII

SECȚIUNILOR CONSILIULUI
ECONOMICE SI SOCIALEa

Sub președinția tovarășului Nicolae Ceaușescu, 
secretar general al Partidului Comunist Român, marți, 
au continuat lucrările Plenarei comune a Comitetului 
Central al Partidului Comunist Român, a Biroului Per
manent și birourilor secțiunilor Consiliului Suprem al Dez
voltării Economice și Sociale.In cadrul dezbaterilor privind documentele aflate pe ordinea de zi au luat cuvintul tovarășii Radu Bălan, Dumitru ‘Constantin, Dinu Daniliuc, Barbu Petrescu, Eugeniu Radulescu, Csillag Andrei, Ion Bu- gariu, Dan Dulamă, Simion Cotoi,

Ioan Ungur, Ion Marin, Floarea Leuștian.Toți cei care au luat cuvintul au dat o înaltă apreciere rolului determinant al tovarășului Nicolae Ceaușescu In elaborarea și fundamentarea planurilor

de dezvoltare economico-socială a țării, a întregii politici interne și externe a partidului și statului nostru socialist, care asigură creșterea neîntreruptă a nivelului de trai material și spiritual al întregului popor, afirmarea tot mai puternică a României ca țară liberă, independentă și suverană.
Plenara a aprobat în unani

mitate :
— Proiectul Planului național 

unic de dezvoltare economico- 
socială a Republicii Socialiste 
România pe anul 1990 ;

— Proiectul Planului de dez

voltare a agriculturii, industriei 
alimentare, silviculturii și gos
podăririi apelor pe anul 1990 ;

— Proiectul Planului financiar 
centralizat al dezvoltării econo- 
mico-sociale și proiectul Buge
tului de Statal Republicii So
cialiste România pe anul 1990. Plenara a hotărît ca toate aceste documente, care asigură, prin prevederile lor, dezvoltarea în continuare a economiei naționale, mo- ■' dernizarea activității în industrie și agricultură, în toate domeniile
(Continuare în pag. a IlI-a)

CUVlNTAREA TOVARĂȘULUI NICOLAI CEAUȘESCU
Stimați tovarăși,Plenara Comitetului Central a dezbătut și adoptat în unanimitate planurile de dezvoltare economico- socială, în domeniul industriei, agriculturii și al celorlalte sectoare, precum și planul financiar centralizat și bugetul pe 1990, care au în vedere înfăptuirea în cele mai bune condiții a planului cincinal pe anii 1986—1990, ca o parte importantă a Programului partidului de făurire a societății socialiste multilateral dezvoltate și de înaintare a României spre comunism. 

(Aplauze puternice, prelungite).De asemenea, au fost adoptate hotărîri privind organizarea activității Comitetului Central al partidului în vederea perfecționării conducerii, care să asigure desfășurarea în cele mai bune condiții a muncii Comitetului Central ales de cel de-al XIV-lea Congres. Acesta are marea răspundere de a asigura înfăptuirea neabătută a hotărîrilor Congresului, înălțarea patriei pe noi culmi de progres și civilizație, ridicarea nivelului de trai material și spiritual al poporului, întărirea independenței și suveranității României. (Aplauze puternice, prelun
gite).După cum reiese din documentele pe caje le-am adoptat, Planul național unic de dezvoltare economico-socială pe anul 1990 asigură realizarea în bune condiții a prevederilor celui de-al 8-lea cincinal — atît în industrie, cit și în agricultură, în celelalte domenii de activitate.La întocmirea planului s-a avut în vedere să se asigure realizarea în condiții mult mai bune a prevederilor actualului cincinal și

Odezvoltarea mai puternică a tuturor sectoarelor economiei naționale, realizarea obiectivului strategic de trecere a țării noastre la un nou stadiu de dezvoltare — acela de țară socialistă mediu dezvoltată.Prin aceasta, încheiem un cincinal care s-a realizat în condiții economice mondiale grele, de- monstrînd cu putere forța și capacitatea creatoare a clasei muncitoare, a țărănimii, a intelectualității, a întregului popor, justețea liniei generale a partidului nostru, trăinicia și forța orînduirii noastre socialiste, care a asigurat și asigură dezvoltarea puternică a patriei noastre, ridicarea nivelului de civilizație și bunăstare a întregii noastre națiuni. (Aplauze 
puternice, prelungite).Acum este necesar să acționăm cu toată hotărîrea și fermitatea în vederea înfăptuirii tuturor prevederilor planurilor și programelor de dezvoltare pe anul viitor, avînd în vedere că aceasta va constitui un factor de importanță deosebită și pentru trecerea la cel de-al 9-lea plan cincinal.în perioada următoare, odată cu măsurile pentru îndeplinirea în cele mai bune condiții a planului pe acest an, va trebui să asigurăm pregătirea temeinică a planului pe anul viitor, în așa fel incit din prima zi a noului an să asigurăm în toate sectoarele îndeplinirea în cele mai bune condiții a prevederilor planului.în mod deosebit este necesar ca, încă în această lună, să încheiem lucrările de organizare,, de specializare și modernizare a tuturor sectoarelor de activitate. Acestea sînt intr-un stadiu avansat ; multe din aceste lucrări au fost de mai multe ori discutate, așa că 

trebuie să încheiem aceste lucrări, urmînd ca, in continuare, în cursul anului viitor, să perfecționăm și să îmbunătățim aceste programe. Dar sa pornim de la începutul anului viitor cu o orientare clară, cu programe clare privind această activitate de importanță hotărîtoare pentru întreaga noastră muncă din industrie, agricultură, precum și din celelalte sectoare ale economiei naționale.în acest cadru, aș dori să atrag atenția asupra necesității aplicării ferme a hotărîrilor, a prevederilor legilor țării în toate domeniile de activitate. Mă voi referi, în acest sens, la un domeniu foarte important — acela al răspund'erii întreprinderilor producătoare pentru punerea în producție și buna funcționare a utilajelor complexe. Avenj prevederi foarte bune cu privire la furnizorul unic de utilaje complexe atît pentru țară, cit șl pentru străinătate. Din păcate, nu peste tot aceste prevederi au fost aplicate în mod corespunzător.Se impun măsuri imediate pentru precizarea corespunzătoare șl organizarea clară a activității centralelor și întreprinderilor pe a- cest principiu. Să se pună capăt actualei situații — inadmisibile — cînd, în loc de răspundere unică, la realizarea unui obiectiv de investiții complexe lucrează un număr nelimitat de întreprinderi.Am discutat de mai multe ori aceste probleme, inclusiv problemele privind centralele nucleare. Trebuie să punem capăt cu desăvîrșire anarhiei, lipsei de răspundere și transformării activității de punere în funcțiune intr-un fel de activitate 

de turism, la care sînt trimiși să se plimbe, și în țară, și în străinătate, oameni care nu au nimic comun cu activitatea respectivă. Muncitorii și specialiștii care au executat în fabrică utilajele și mașinile respective, ei trebuie să a- sigure și montarea )or, punerea în funcțiune, inclusiv probele tehnologice ■— și să poarte răspunderea directă de buna lor funcționare, în conformitate cu legea furnizorului unic, pentru o unitate complexă, la aprobarea investițiilor, trebuie să se stabilească cine este furnizorul unic și el trebuie să contracteze subansamblele, aparatura, de la alte ministere, el trebuie să le probeze, să asigure punerea în funcțiune.Spun, aceasta pentru toți tovarășii prezenți, pentru primii- secretari, pentru cei care lu-l crează în industrie mai cu seamă, dar și pentru organele centrale — Comitetul de Stat al Planificării și Consiliul Național pentru Știință și Tehnologie —. care poartă răspunderea pentru nivelul tehnic și asigurarea punerii la timp în producție a utilajelor și, desigur, pentru Consiliul de Miniștri, în întregime. Este necesar să punem cu desăvîrșire ordine și să lucrăm în mod industrial, asigurînd calitatea, eficiența și realizarea la timp a tuturor lucrărilor !O altă problemă este aceea a reparațiilor capitale. Practic, în toate sectoarele, dar, mai cu seamă, în chimie și în • metalurgie, problema reparațiilor capitale ne provoacă și ne-a provocat foarte mari întîrzieri și pagube, a dus inclusiv la nerealizarea planului de producție, datorită deselor întreruperi, ca rezultat al nerealizării 

la timp, sau în condiții proaste, a reparațiilor capitale. Trebuie să introducem ferm și să prevedem prin plan obligația și răspunderea întreprinderilor /?are au produs utilajele — furnizorul unic — de a realiza și reparațiile capitale. Este ne’cesar ca producătorii să livreze subansamble și materiale de bună calitate, iar controlul de calitate să-și întărească răspunderea și să nu se mai admită sub nici un motiv livrarea de materiale' și utilaje necorespunzătoare ! Pentru anul viitor avem un program foarte important de punere în producție a multor capacități. Avem un program foarte mare de reparații capitale și trebuie să luăm toate măsurile pentru a le realiza în cele mai bune condiții.S-a ridicat în cursul întocmirii planului — dar chiar și în discuții— problema bunei aprovizionări tehnico-materiale pentru toate sectoarele. Planul asigură toate materiile prime și materialele necesare în conformitate cu normele de consum și — știți bine — importăm foarte multe materii prime' și materiale pentru ă asigura buna aprovizionare tehnico-mate- rială. Dar, în afară de aceasta, trebuie să asigurăm ca în industria noastră — așa-zis orizontală— să se realizeze la timp și de bună calitate toate produsele necesare. Să se respecte, neabătut, normele de consumuri materiale și energetice. în același timp, este necesar să fie luate toate măsurile în vederea realizării recuperării și refolosiril materialelor, a sub- ansamblelor, inclusiv recuperarea și refolosirea diferitelor surse de energie. Toate acestea asigură o bună aprovizionare și tot ceea ce este necesar pentru înfăptuirea planului, în toate sectoarele de activitate.în ce privește agricultura, după cum reiese din planurile aprobate, anul viitor va trebui să executăm toate lucrările la timp, să folosim in întregime fondul funciar, baza tehnicb-materială pentru a obține o recoltă conform prevederilor planului, care să asigure 
buna aprovizionare a populației, satisfacerea necesităților activității industriale și a altor activități.Aceasta este valabil, de asemenea, și pentru industria alimentară și pentru celelalte sectoare. Nu doresc, acum, să mă opresc la prevederile planului. Au fost aprobate în unanimitate de plenară — ca și prevederile planului din industrie — și trebuie să considerăm că acestea sînt prevederile minime de la care trebuie să pornim și să luăm toate măsurile pentru realizarea în cele mai bune condiții a planului.în mod deosebit, doresc să atrag atenția asupra necesității depozitării și păstrării în cele mai bune condiții a produselor agricole. Se impune ca organele de contractări și achiziții, împreună cu organele agricole, cu alte organe de stat, cu consiliile populare, să exercite un control în toate bazele și în toate locurile unde sînt depozitate produsele agricole pentru a asigura buna lor păstrare. Trebuie să se asigure atît produsele necesare pentru buna aprovizionare a populației, cît și pentru rezervele de stat, așa cum este stabilit. La plenara dinaintea Congresului am discutat și am adoptat programele de autoaprovizionare și, odată cu aceasta, și balanțele de produse agricole care trebuie să asigure. 

în tot cursul anului viitor, toate necesitățile țârii in toate domeniile, precum și rezervele necesare stabilite prin plan.Ce se poate spune de celelalte prevederi ale planului, pe care le-am adoptat cu puțin timp Înainte ?. Lie constituie un tot unitar și trebuie să luăm toate măsurile pentru a asigura buna organizare a activității, pentru înfăptuirea în cele mai mici amănunte a măsurilor organizatorice, tehnice, materiale, în vederfea realizării lor.in acest cadru, în conformitate cu programul de autoconducere și autoaprovizionare, trebuie să acordăm atenția corespunzătoare, zilnică, bunei aprovizionări a populației cu produse agroalimen- tare, cu celelalte produse industriale. Trebuie să pornim permanent de la principiul de bază al activității partidului și statului nostru socialist — că tot ceea ce realizăm trebuie să servească dezvoltării patriei, ridicării nivelului de trai material și spiritual al poporului, țelul suprem al politicii partidului nostru comunist, esența societății socialiste multilateral dezvoltate pe care o edificăm cu succes în România ! (Aplauze pu
ternice, prelungite).Pornind de la obiectivul dezvoltării intensive a activității din toate domeniile este necesar să asigurăm perfecționarea folosirii în cele mai bune condiții a fondurilor fixe și să punem în centrul activității ridicarea nivelului tehnic și calitativ al întregii producții. Tot ceea ce realizăm, în toate domeniile, trebuie să corespundă cerințelor de calitate, atît în ce privește produsele destinate consumului intern, cît și cele destinate exportului. Să facem totul ca produsele românești din toate sectoarele să fie comparative și competitive cu cele mai bune produse ce se realizează în alte țări.în acest scop. în conformitate cu hotărîrile Congresului al XIV-lea, cu prevederile planului, trebuie să perfecționăm activitatea de cercetare științifică, de introducere rapidă în producție a celor mai noi cuceriri ale științei și tehnicii, precuni și activitatea învățămîntu- lui, de ridicare a nivelului profesional, tehnic, științific al tuturor oamenilor muncii. Să avem permanent în vedere că numai pe baza celor mai noi cuceriri ale științei și tehnicii, numai cu muncitori, tehnicieni și specialiști cu un înalt nivel de cunoștințe în toate domeniile, vom asigura realizarea obiectivelor dezvoltării intensive, de modernizare, de ridicare a nivelului calitativ și tehnic al întregii noastre activități ! Numai astfel vom asigura înfăptuirea în viață 

a tuturor obiectivelor de dezvoltare socialistă, de ridicare la un nivel tot mai înalt a patriei noastre. 
(Aplauze puternice, prelungite).Este, de asemenea, necesar ca, asigurînd înfăptuirea în cele mai bune condiții a planului în toate domeniile, să punem în centrul întregii activități realizarea la timn și la nivel tehnic calitativ cît mai înalt a producției de export.Trebuie să înțelegem bine că exportul reprezintă pentru țara noastră — ca de altfel și pentru alte țări — o necesitate a dezvoltării societății, a înfăptuirii programelor de- progres economico- social.Este necesar să dezvoltăm cooperarea în producție cu țările socialiste, cu țările în curs de dezvoltare, precum și cu țările capitaliste dezvoltate, cu toate statele 

lumii, în spiritul deplinei egalități în drepturi, al avantajului reciproc, participînd activ la diviziunea internațională a muncii. Aceasta reprezintă o necesitate obiectivă a progresului economi- co-soclal, a politicii de colaborare și pace în lume ! (Aplauze pu
ternice, prelungite).

Stimați tovarăși,Plenara a aprobat în unanimitate planul financiar centralizat și bugetul de stat pe anul 1990.Așa cum reiese din aceste documente, ■ atît planul financiar centralizat cît și bugetul asigură mijloacele financiare necesare, realizarea în bune condiții a planului și programelor pe 1990. în spiritul liniei generale, sînt asigurate mijloacele atît pentru fondul de consum cit și pentru fondul de acumulare, ceea ce garantează realizarea în bune condiții a planului și programelor pentru anul viitor.Așa cum reiese din documentele pe care le-am adoptat, avem o situație financiară bună, aș putea s-o caracterizez chiar foarte bună, în acest cincinal, am avut în fiecare an un buget excedentar, iar pentru anul 1990 se prevede o creștere importantă a excedentului bugetar, ceea ce are o mare importanță pentru stabilitatea activității financiare, stabilitatea e- conomiei, pentru întreaga noastră activitate.De altfel, pe această bază am avut posibilitatea ca în trimestrul I, din acest an, să anulăm datoriile cooperativelor agricole de producție — în valoare de circa 115 miliarde lei —, ceea ce constituie un mare, un foarte mare ajutor acordat de statul nostru socialist agriculturii, creîndu-se condițiile pentru înfăptuirea obiectivelor de • progres și de dezvoltare tot mai puternică a acesteia. Se demonstrează astfel că statul nostru socialist — prin întreaga sa politică — asigură ca sectorul cooperatist din agricultură să-și îndeplinească în cele mai bune condiții rolul important pe care îl are. Dar doresc să spun și acum că trebuie să fie ultima reducere sau anulare în a- cest sens, că este necesar să facem în așa fel incit agricultura cooperatistă, întreaga noastră a- gricultură Să se autofinanțeze, să-și asigure mijloacele proprii. Avem această posibilitate și trebuie să facem acest lucru ! (Aplauze pu
ternice).. Tot datorită stabilității financiare. a activității întregii noastre industrii și economii în general, am putut, la sfîrșitul trimestrului I, să achităm întreaga datorie externă și să facem astfel Incit, pentru prima oară. România să nu mai aibă de plătit nici un tribut, nici un fel de obligații față de alte țări sau monopoluri străine, să asigurăm ca tot ceea ce se realizează prin munca poporului nostru să aparțină numai poporului, pentru dezvoltarea țării, pentru ridicarea nivelului său de civilizație, de bunăstare. (Aplauze 
puternice, prelungite).De la plata datoriei șl pînă în prezent s-au adoptat măsurile necesare în vederea întăririi rezervei valutare, astfel că, astăzi. România dispune de însemnate rezerve valu- tarș sub diferite forme, inclusiv în valută convertibilă. Avem în vedere, după cum ați putut constata și din prevederile bugetului, să

(Continuare in pag. a ITI-a)
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Prezența tinerei generații in cimpul vast al 
activității economico-sociale este definită in 
mod semnificativ de ampla mobilizare a efor
turilor pentru transpunerea in viață a obiecti
velor și sarcinilor reieșite din magistralul Ra
port prezentat de secretarul general al partidu
lui, tovarășul Nicolae Ceaușescu, din docu
mentele programatice ale Congresului al XIV- 
lea, cutezător program al devenirii socialiste și 
comuniste a patriei, impresionantă proiecție in 
orizonturile viitorului, care se întemeiază pe 
unitatea de monolit a întregului popor în jurul 
gloriosului nostru partid, al secretarului său 
general, tovarășul Nicolae Ceaușescu. In acest 
sens, veștile pe care le primim din întreaga țară 
demonstrează, cu argumentele de netăgăduit 
ale faptelor, că fiecare colectiv de tineri, orga
nizațiile U.T.C. se constituie în aceste zile in 
puternice detașamente ale înaltei răspunderi 
comuniste, ai căror membri acționează cu dă
ruire și abnegație pentru îndeplinirea exem
plară a sarcinilor ce le revin, pentru a putea 
raporta, la apropiatul final de an, succese de 
prestigiu, in consens cu remarcabilul potențial 
creator pe care îl reprezintă tinerii în toate do
meniile activității economico-sociale.

Această imagine de ansamblu a activității ti
nerei generații, care se definește — prin con
tribuția sa-remarcabilă Ia edificarea societății 
socialiste și comuniste — ca „o puternică forță 
socială", „viitorul insuși al națiunii noastre so
cialiste" este potențată, in mod firesc, de fap
tul că aceste colective sint constituite, Ia rîndiii 
lor, din autentice personalități, formate Ia 
școala muncii și abnegației revoluționare, indi
vidualități a căror carte de vizită o constituie 
pasiunea și competența, entuziasmul și răs
punderea muncitorească, promovarea consec
ventă a noului, performanța in domeniile activi
tății productive, ale creației tehnico-științifice 
și, în egală măsură, ale creației cultural-artis- 
tice. Subliniind aceste adevăruri, grupajul pu
blicistic reunit în cuprinsul acestei pagini iși 
propune să constituie o incursiune in univer
sul muncii și creației unor tineri care prin fap
tele lor de muncă, prin entuziasmul și energia 
cu care acționează, pot alcătui o autentică ga
lerie de personalități ale muncii și creației, pil
duitoare exemple pentru colectivele din care 
fac parte.

Biografti uteciste, biografii exemplare— Ia stați așa, măi copii ! Puneți rucsacii aici, așa-așa, a- cuma pășiți pe lingă ei și lăsați oamenii să urce. Un tînăr jovial, prea puțin mai în virstă decît cei pe care autoritar ii numește „copii", face ordine la capitolul... drumeție. O vestă matlasată îmbrăcată peste cămașa eu mîneci scurte, pantalonii H strinși pe picior și bocancii înalți îi dau un aer sportiv, o ținută viguroasă. Pe piciorul drept are prins un ciocan nichelat de geolog, cu lama plată și strălucitoare, intr-o teacă de piele roșcată.Poate că sus-numitul dialog nu s-ar fi legat nicicînd dacă la 11 trecute fix. duminică dimineață, adică exact trei minute înaintea plecării trenului din Cluj-Napo- ca, de la geamurile vagonului vecin, nu s-ar fi auzit „Marșul lui Tancu". O strofă, un refren venit ca răspuns de la cei rămași pe peron. La a doua strofă, trenul se pune în mișcare, apoi se oprește să-și mai tragă o dată sufletul înainte de lungul drum care-1 așteaptă și asta ii încurcă pe tinerii coriști. ■ O, voce de bas atacă chiar de lingă umărul meu, cu două octave mat jos, strofa. O clipă toată lumea e buimăcită, ba chiar ui- tînd de clasicele îndemnuri ale cefereufui, toți se apleacă peste geamuri să vadă, să . audă mai bine. Vecinul meu, geologul, face semn, cu mina, celor de' pe peron că a venit vremea refrenului. Zîmbește. încet parcă, cu părere de rău, locomotiva fluieră și peronul, cu „Marșul'lui lancu" pe două voci, ră- mîne din ce in ce mai în urmă.

... Cîmpia Turzii 11,57 (adică trei sferturi de oră mai tîrziu...)— Ah, păi nu-i așa I Nu, nu ! Dacă ai pus sufletul, nu mai poți să uiți. Intermezzo e un cor mare, nu așa ! Premiile nenumărate nu pot spune tncă nimic despre atmosferă. Asta e cuvîntul : atmosfera. Păi, cînd se anunța la Casa de cultură, acum doi-trei ani, Intermezzo !, două-trei sute de studenți apăreau imediat în sală. Muzica corală nu e un gen cu foarte mulți adepți, dar repertoriul- nostru era mai mult decît variat....
— Ca al „Song-“ului 7

— Să zicem. Dar aveam sălile noastre, spectatorii care ne simțeau repertoriul, schimbările cu 180 de grade și revenirile, „glumele" muzicale și tonurile „serioase" la partiturile grele... liniștea aceea/monumentală la final și apoi ropotul de aplauze. Plus mîndria de student clujean, cum să vă zic, noi i-am reprezentat întotdeauna cu fruntea sus pe clujeni, ei nu uită asta. Un spectacol cu Intermezzo și cu brigada BUM nu are nevoie de nici un invitat, „cu- regim special" sau actor profesionist.
— Dar turnee 7 Dar școala, 

cum se împăca cu repetițiile 7 
Dar vacanțele 7— De multe ori am salvat, a

tenție, „am salvat" seri culturale prin tabere șl excursii. Oamenii erau poate mai timizi, mai puțin pregătiți, și atunci a- pâream noi cițiva, nu apucam să ne strîngem toți. Era vacanță, știu eu... Dar așa, cițiva înfiripam un grup coral ad-hoc... După zece minute, cei ce ieșiseră plictisiți la o țigară, reveniți în sală, erau gata să... „ne facă vocea a doua**... Cit despre scoală... eu sint absolvent al Facultății de Geologie. Cum să vă zic, cînd ultimul seminar se termina, uneori, iarna, pe seară sau chiar „la lumina felinarelor" uitam să merg
Zv DRUM SPRE ȚEBEA

chiar și la cantină In „Avram lancu".
— Iarăși „Avram lancu" 7— Da, și stați să vedeți că acum lucrez la Țebea !
— Deci...•— Așa fugeam la repetiție, uitam instantaneu toate lame- libranhiatele și toți gasteropozii și în minte îmi reveneau refrenele ce nu merseseră cu o zi Înainte...
— El și 7— Stați să vedeți. Repetițiile astea erau într-un fel atît de liniștitoare pentru mine, mă destindeau. Seara, ca un mecanism bine reglat, la lumina ve- iozei, memoria slujită de stilou 

făcea dovada asimilării cunoștințelor. Corul era o odihnă activă. Serios. Plus că dacă tot am înceout să vă povestesc, eu, la Casa Studenților am mai făcut și fotografii, am fost redactor la S.S.R.. adică Studioul Studențesc de Radio. Cu cîțiva prieteni de la Filo, Agro și cu un coleg de la Mine, aveam o emisiune bisăptămînală: „Me- loritm Studențesc"... Pe mulți nu i-am mai văzut de doi-trei ani, aș vrea tare să ne întilnim odată...Teiuș 12.42 (adică după multe tuneluri, și trei opriri la semnal).— Caorsidecape 7
— Ce-I asta 7

— Asta e : cambrian (ca), Ordovician (or), Silurian, devonian, carbonifer și permian. La volumul imens de informații pe care ți-1 oferă geologia, cum credeți că poți să joci altfel decît cu „scheme ajutătoare" ?!
— Faci geologie la Țebea 7— Lucrez într-o mină de cărbune, învăț să lucrez cu oamenii, conduc schimburi, supraveghez producția, fac și geologie. Probleme foarte mari avem cu presiunile din strat. Galerii săpate la doi-trei metri înălțime ajung la ceva mai mult de... jumătate. Trebuie reprofilate. Facem ceva cartări.
— Lumea e mulțumită de 

tine 7— Și eu de ea I Serios ! Directorul exploatării, inginerul 

Viorel Slrca, e un om pentru oameni. Cred că de asta nici nu are probleme mari cu stagiarii.
— Ai fost repartizat Împre

ună cu vreun coleg de facul
tate 7— Nu, însă tineri Inimoși găsești oriunde. Liviu Groza, cu subsemnatul și cu încă vreo patru am pus pe roate și aici o... brigadă artistică. Am și cîș- tigat locul II pe județ la Deva. Groza e un secretar U.T.C. cu o metodă deosebită în muncă, e foarte apropiat de oameni și e entuziast.

— De unde ești 7
— Din Agnita.
— Ai moștenit deci entuzias

mul 7— Probabil.
— Entuziastul nu devine 

niciodată melancolic 7— Ba da, atunci cînd mă gîn- desc la fetița mea de un an șl opt luni de care mi-e dor chiar și cînd o țin în brațe....Sinaia 14.25 (sau locul unde pierd un interlocutor, dar cu siguranță cîștig un prieten).— M-ați tot întrebat multe, și de Țebea și de mine, și de a- bataje cameră, și de armarea galeriilor, dar mai așteptam o întrebare, ca să pot face o invitație...
— 7... Da ! Gorunul, Ce face 

gorunul 7...Trenul s-a pus în mișcare, 
Florin Bucur, inginerul geolog Florin Bucur, absolvent al promoției 1987, stagiar la Țebea, zîmbește și, prin gesturi scurte, precise, mă invită la Țebea. Se întoarce apoi pe călcîie și dispare după un rucsac portocaliu, așteptînd un alt tren, într-o gară.

RADU GEORGESCU

Cu o zi înainte ninsese și rpi-am spus că dacă' ajung astăzi la sonde se cheamă că arm noroc. Cine știe cînd va mai fi vreme cît de cit bună și dacă vrei să vezi ceva e bine să urci munții Goșmanului cît nu ninge., Urcăm in cabina .camionului șl pornim. Șoferul Teodor Năstase face cîteva manevre rapide și, într-un spațiu în care alții au probleme cu virareal unei Dacii, aduce Roman-ul în poziție de plecare după o întoarcere de 180 .de grade. Drumul spre culme urcă nervos printr-0 pădure de brad, în pante abrupte. O șosea de cîțiva metri lățime, podită cu bo- loyăniș se așterne în fața noastră. Curbele sint strîhse, ac de păr, și urcpștil pieptiș face ca motorul să sufle greu la fiecare manevră. Roțile aruncă pietrele cît colo și, cînd hurducăturile se mal potolesc, întreb dacă șoferii „de șosea" se pot descurca pe un asemenea drum. Cei din cabină zîmbesc și spun, nu, nu prea, e greu de tot, da’ ai noștri fac „plimbările" astea zi și noapte, Vara și iarna șl s-au obișnuit. Așa și este, zilele frumoase ăînt puține pe aici, iar petroliștii din echineie ce asigură buna funcționare a sondelor din Schela de Producție Petrolietă Zemeș nu merg la lucru doar dacă afară e cald și bine. Vîntul, ploaia, zăpada și ceața anotimpurilor le umplu amintirea celor mai multe ture și drumul pe care-1 fac din Moinești pînă la sondele de pe munți e parcurs cu camioane sau TV-uri fără grijă pentru că, se zice, cine conduce mașini la exploatările de petrol poate spune că a făcut o școală da țoferie in plus. Mai avem un pic și ajungem, aud, dar eu nu mai sint atent la sonde, ci la drumul ce face o curbă la stingă, atît de strîns încît am impresia că „Roman-ul“ nu are loc destul, iar cînd ajungem la o jumătate de metru de prăpastie, in cabină se fa,ce liniște. 

Sub noi se cască un hău în care, jos de tot, vedem șerpuind șoseaua pe care începusem urcușul. Teodor Nă’stase e calm, ba chiar zîmbește și spune apoi, nevastă-mea stă acasă și vede de copii și cînd se supără zice, ce știi tu ce-i greul, că la serviciu e ușor, stai în camion și tragi de covrig toată ziua. Dacă spui că noaptea se lasă pe munte o negură de nu vezi nici la 5 metri nu te prea crede și zice că ce-i aia, noi sintem o- bișnuiți, că doar aici am crescut. Au venit la petrol fel și fel de șoferi de la oraș crezîncî că banul se cîștigă mai ușor și cînd au văzut pe unde trebuie să meargă s-au lăsat păgubași și au plecat înapoi. La noi iarna sosește mai repede decît în buletinul meteo de la televizor
lEfflA MimElVl

erawMHii'n'i i——iifiiiH<irriiir■ ii—mm MMBiawuMmmMBBMC——BnwrrrT »en—n mtmwși drumul se umple de zăpadă de trebuie să bage buldozerele să-l desfunde și apoi să așter- nerh nisip și zgură I pentru a putea urca. De coborît nici nu mai vorbește și nici eu nu-1 întreb pentru că îmi imaginez danșul camionului pe gheață și încordarea pe nare o cere fiecărui șofer un drum la. una dintre sondele risipite pe munte. Acum sîntem sus și inginerul Petruț Bâsceanu, șeful brigăzii numărul 5, zice, de aici se zărește Ceahlăul cind e timp frumos și noi ne uităm .in direcția arătată, dar fără folos pentru că munții au prins guler do nori și nu putem vedea prea departe.Coborîm pe același drum pe care am urcat. Ajungem la sediul brigăzii, o cabană prinsă intre apa Tazlăului Sărat și brazii din coasta muntelui. De aici, din construcția cu desti

nație aparent turistică, poți vedea cum lucrează sondele din parcul brigăzii. Un sistem de telesemnalizare și comandă are drept cap de linie două camere, in mijlocul cărora se află cile un pupitru special. Un tub de televizor înconjurat de Wutoane și becuri este echipamentul cu care se determină starea fiecărei sonde urmărite, randamentul, se sesizează eventualele deranjamente. Tot de aici se ține legătura telefonic, cu echipele de intervenție din teren. Niște cabluri și circuite electronice au înlocuit cu înzecită eficiență pe oamenii care umblau zi și noapte de la sondă la sondă pentru a vedea cum funcționează. Acum se verifică' în cîteva minute echipamentele ,pe care înainte le controlai intr-o zi 

întreagă. Supravegherea este asigurată de către dispeceri de automatizare — cum sint și Liviu Fodor și Adriana Popa. Munca lor e frumoasă chiar dacă nu e atît de comodă, deși la prima vedere zici că e, doar ce mare lucru este să stai pe un scaun și să apeși niște butoane privind Ia un ecran 7Fiecare sondă trebuie verificată de citeva ori pe zi, fiecare electrogramă sau dinamogra- mă desenată pe ecran are o formă aparte care spune o întreagă poveste despre utilajul respectiv. Pe un perete este prinsă o coală mare de hîrtie, pe care sint reproduse cele cîteva zeci de desene posibil da citit la o sondă, iar sub fiecare este scrisă o explicație scurtă. Și iarna cum e, întreb eu cu gindul la norii cenușii de deasupra noastră și Adriana răspunde că e frumos ca la Pre

deal, doar că nu au liniște de teamă să nu se întîmple ceva cu instalația și să nu mai aibă informații despre sonde. Aici e un fel de comandament, mai zice ea, echipele de intervenție pornesc la drum ziua ori noaptea dacă de la noi se dă indicația că la sonda x s-a întim- plât cutare lucru ori că sonda y dă semnal de cutate situație. .Mai sus de sediul brigăzii, cățărate pe pantele muntelui, se află stațiile de colectare a petrolului de la sonde și de compresare a gazelor extrase. Instalațiile sint supravegheate de unul sau doi oameni. Separatoarele, colectoarele funcționează normal și simți cum petrolul se zbate în țevi și recipient!, după zgomotul pe care-1 face și pe care un necunoscător îl poate confunda ușor cu cel al unui motor puternic. Trecem la compresoare și, înainte de a intra, după ce se dă raportul celui care ne însoțește, sîntem far întrebați, țigări, chibrituri, brichete aveți la dumneavoastră, nu, nu avem răspundem, bine, zice cel care este de serviciu și ne deschide poarta. Trecem prin hala în care mașinării supradimensionate înghesuie gazele extrase din petrol în conducte ce duc în jos, spre vale, unde Ie așteaptă alte instalații de prelucrare.Coborîm din munte pe șoseaua asfaltată. In dreapta și in stingă pădurea însoțește drumul o bună bucată de vreme. Printre copaci, apar din cînd în cînd vîrfurile turlelor de sonde și te întrebi, nu o dată, cum au putut fi ele duse și montate pe o muchie de stincă, la care a greu să ajungi și cu piciorul. Liniștea pare a fi stupina deplină a acestor, locuri unde, într-o bătălie pașnică, petroliștii luptă 24 de ore pe zi pentru a scoate din pîntecele pămîntului prețiosul petrol.
, GAVRILA INOAN

Oare metalul era viu ? Era 
doar o iluzie ? l-am văzut i- 
nima, ca un foc de artificii șt 
i-am simțit mirosul ascuțit, 
iar oamenii aplecați asupra si
luetelor dure păreau niște 
imblinzitori, cu măști și cu 
halate, cu aparatele lor care 
mențineau un puls, un foc...

In spatele meu, vocea con
tinua povestea . unei case 
transparente, ale cărei fibre 
metalice le poți vedea, pe care 
o imbraci apoi^ o lași să aș
tepte și o iei de la început, 
altundeva :

— ...Da, tot ceea ce se poa
te lucra din metal : confecții 
metalice : grinzi, uși, ferestre, 
poduri rulante, și cofrajele 
metalice unde se toarnă piese
le din beton, aparente sau de 
structură.

Maistrul Ion Lupașcu pare 
că zimbește mereu, poate din 
pricina ochilor. Are o privire 
întoarsă spre zîmbet și o li
niște caldă, chiar și atunci 
cind este preocupat de ceva. 
Cuvintele lui vin dintr-o exis
tență încălzită la inima meta
lului .

— Șantierul este o altă 
lume : lucrările au o diversi
tate mai mare, pe cind într-o 
întreprindere ele sint tipizate, 
unice. Uite, pentru mine sint 
foarte importante lucrările 
mari, de construcții montaj.

11 întreb de unde vine a- 
ceastă experiență, siguranța, 
pasiunea, ce nume are drumul 
său pînă aici, pînă la șantie
rul Bibliotecii Naționale.

— Experiența mea poartă 
numele fiecărei virste : in 
anul 1974 lucram la întreprin
derea „Energomontaj" din Ca
pitală. Am îmbrățișat, apoi, 
viața de șantigrist, de care 
nu m-am putut despărți. oa>-- 
curgind un „itinerar" bogat : 
o fabrică de pline, Fabrica de 
Motoare- din Militari, Institu
tul Politehnic — București 
(fiica mea, Nicoleta, este stu

INIMI ÎN INIMA METALULUI
dentă acolo), Platforma Bă- 
neasa, Centrala nuclearoelec- 
trică de la Cernavodă. Pot 
aminti și cele citeva partici
pări pe șantierele de peste 
hotare : în Siria, Egipt și Re
publica Federală Germania. 
Am început ca absolvent al 
Școlii Profesionale „Metal 9" 
din București. Cind îl privesc 
pe fiul meu, Aurelian, parcă 
mă revăd...

Un băiat tăcut și serios. Ai 
spune că e supărat, dar e 
doar timid și, după cum îmi 
mărturisește tatăl, muncește 
foarte mult. Lucrează lingi 
tatăl lui, este foarte ordonat și 
„se supără tare dacă cei din 
.jur nu pun sufletul la treabă".

— Am și alți băieți, sint ca 
și fiii mei, eu i-am pregătit. 
Uite, cu Tudor Voicu lucrez 
de 20 de ani, Nicolae Gherase 
a lucrat, tot aici, la atelier. Cu 
restul băieților mai vorbesc, 
mai vin aici, ne sfătuim în 
problemele de muncă, poves
tim despre familii. Avem un 
colectiv închegat, cu oameni 
foarte cumsecade. Șefii de 
formații din secții sint toii 
colegi vechi ți prieteni : Ion 
Pruncu, Victor Matei, Mihai 
Marasac, Stoica Blancu.

— Ce secții are atelierul de 
lăcătușerie ?

— In primul rind, face parte 
din Secția de producție in
dustrială. a șantierului. Ate
lierul de confecții metalice de
ține cea mal ridicată pondere 
productivă, urmind atelierele 
de strungărie și debitări. Co
laborăm cu brigăzile și cu toa
te anexele lucrărilor din ca
drul Antreprizei de Construc
ții „Biblioteca Națională". Lu
crăm acum atît comenzile ur
gente de cofrqje metalice pen
tru fațada Bibliotecii, cît și 
numeroase comenzi pentru 
noul obiectiv. Centrul Națio
nal de Creație și Cultură So
cialistă „Cintarea României".

Povestește mai departe des

pre punți de suflet ridicate in 
tumultul șantierului :

— Ei pun în operă lucrările 
noastre. Ne sfătuim, discutăm ; 
comenzile trebuie să iasă per
fect. întreținem un dialog 
continuu, pentru că, vedeți 
dumneavoastră, un meseriaș 
nu poate cunoaște absolut 
toate ascunzișurile profesiunii 
lui. Mai ales aici, pe șantier, 
lucrările sint de așa natură 
încît de fiecare dată întilnim 
ceva nou. Acesta este un lu
cru foarte bun, cred eu, 'mai 
ales pentru tinerii venlți aici.

Despre necazuri, despre mo
mentele in care a avut de 
luptat cu o problemă, vorbește 
mai puțin. Ochii zlmbitori ai 
acestui meșter de inimi ale 
metalului se întunecă intr-o 
tăcere.

— Da, era un băiat care ab
senta, nu-și vedea de treabă, 
Cristian Guraliuc. Am discu
tat cu el în toate felurile. 
Pînă la urmă s-a mutat la 
altă brigadă, crezind că astfel 
„va fi lăsat în pace". Nu a în
vățat că șantierul e o singu
ră familie, că regulile sint a- 
celeași peste tot. Ceea ce aude 
un tînăr cind vine aici, la a- 
telier, este, cred, ceea ce i-ar 
spune și părinții lui: să-și în
drăgească meseria, să fie dis
ciplinat, să asculte de cei mai 
in virstă. De altfel, despre 
problemele tinerilor din șan
tier vă poate vorbi mai multe 
fiica mea, Nicoleta. Ea este 
secretara organizației U.T.C.

Aceiași ochi scăldați în zîm
bet mișau amintit că o întil- 
nisem odată la sediul Centra
lei de Construcții Industriale 
— București, discutind cu 
secretarul comitetului U.T.C. 
despre alegerile care se 'apro
pie, despre facultate, despre 
gazeta de perete. Studentă la 
seral in cadrul Institutului Po
litehnic,. Facultatea de Auto
matică. în ultimul an, este încadrată ca electrician „catego

ria a III-a“. Vorbește despre 
facultate, despre filme, despre 
roboți cu aceeași pasiune și iși 
amintește cu autoironie fap
tul că toate reușitele ei stau 
sub semnul cifrei doi :

A doua oară am reușit 
la examenul de conducători 
auto, a doua oară am reușit 
la facultate. Cred că este vor
ba de o experiență, de matu
rizare. întotdeauna, a doua 
oară am fost mult mai hotări- 
tă și mai sigură pe mine.

M-a uimit capacitatea ei da 
a se descurca în atitea dome
nii.

— Adevărat, uneori obosesc, 
dar faptul că am permanent o 
ocupație, o problemă de rezol
vat. mă susține nemaipomenit. 
„Moștenire de familie". Si tata 
a avut o activitate la fel de 
bogată: in 1984 a activat ca 
secretar de partid in antrepri-. 
ză, iar acum este vicepreședin
tele sindicatului. Bineînțeles, 
există șt momentele de „res
pira"; de curînd s-a întors din 
concediu, din ' Deltă. Mergem 
în excursii la sfîrșit de săptă
mână, și mie îmi place să con
duc mașina...

Cind l-am întrebat pe Ion 
Lupașcu ce și-ar dOri mai 
mult, ochii surizători păreau 
a privi departe, dincolo de 
prezentul unei întrebări ba
nale :

— Aș vrea ca Aurelian să-și 
însușească meseria de lăcătuș, 
să urmeze o școală tehnică, 
iar NDcoleta... să termine fa
cultatea, să-și întemeieze un 
cămin.

Am văzut inima metalului ? 
Nu, a fost doar o iluzie. Erau 
inimile oamenilor bătind ca un 
foc de artificii peste nesfirși- 
ta poveste a unei case trans
parente pe care o îmbraci, 
luind-o apoi de la capăt, alt
undeva.

ALINA CARANFIL

Se poate constata cu ușurință i că exemplaritatea unei biografii, 
cu atît mai mult cînd e vorba 
de biografia unui om tinăr, 
este judecată fie după gradul 
ei de autenticitate existențială 
(care vizează îndeosebi integra
rea socio-profesională), fie după 
rezultatele excepționale pe care 
le incorporează. Cea din urmă, exemplaritatea performativă, 
poate fi clasificată, la rindul ei, 
după genul de creativitate pe 
care îi ilustrează : există, la o 
analiză simplă, o exemplaritate 
performativă in cimpul științei 
și tehnicii, și o exemplaritate 
performativă in cimpul artei. 
Trebuie să recunoaștem că 
sîntem înclinați să atribuim o 
biografie exemplară, tinărului 
care se evidențiază printr-o in
venție, o serie de inovații sau o 
inițiativă care are ca efect creș
terea productivității muncii, ceea 
ce este firesc într-o epocă — 
epoca sfirșitului de secol XX — 
a dezvoltării frenetice a științei șl tehnicii și intr-o societate — 
societatea socialistă modernă pe 
Care a inaugurat-o Congresul al 
IX-lea — in care știința a de
venit o veritabilă forță de pro
ducție. Nu trebuie totuși să ezi
tăm in ă-i recunoaște o bioqra- 
fie exemplară si tinărului care, 
dincolo de sarcinile de muncă pe 
care și le rezolvă cu exigență 
și Conștiinciozitate, iși dedică 
timpul liber unei arte, ceea ce iarăși este firesc intr-o societa
te care iși fqce un ideal din per
fecționarea continuă șl dezvol
tarea multilaterală a personali
tății umane. Liniile cîtorva ast
fel de biografii exemplare ne 
propunem să le trasăm de aceas
tă dată.

_________________________________

VOCAȚIA CARE iMROGĂTESTE PERSONAIITATEA
Jr . _» _*

...De loc este din Cilieni, topo
nim cu rezonanță istorică, o fru
moasă comună situată în apro
piere de Corabia, sau, cum spune 
ea, în străvechea zonă folclorică 
a Romanaților. Pe scenă poartă 
costumul tradițional din vatra 
părintească și „zice" cintecele pe 
care le „udă" Dunărea. Multe 
le-a „cules" de la celebrul rap
sod, devenit astăzi amintire, Ma
rin Căleați. Treptat, a izbutit 
să-și alcătuiască un repertoriu 
propriu. Dacă prelucrează cinte
cele pe care le culege ? Uneori 
„intervine" și la partea melodi
că, și la text, dar numai cind 
simte că-astfel ar putea recupe
ra o citime din autenticitatea ini
țială. pierdută pe cărările timpu
lui. Cintecul preferat 7 Se hotă
răște cu greu să aleagă unul : 
poate „Bob de rouă", cintecul de 
debut, care a scos-o „în eviden
ță". La fel de bine, ar putea ovfa 
pentru cintecele care i-au adus 
titlul de laureat la ultimele două 
ediții ale Festivalului național 
„Cintarea României", ori pentru 
cintecele pe care le-a interpre
tat. nu cu mult timp în urmă, la 
„Floarea din grădină". N-a tre
cut cu mult peste douăzeci de 
ani, lucrează ca operator chimist 
la întreprinderea de Țevi din 
Slatina și se numește Stbliana Sima.

...Mărturisește că plăcerea de 
a ciuta, de a recita *și de a juca 
teatru a moștenit-o, deopotrivă, 
de la mamă, care e originara din 
Țara Moților șt de la tată, care 
e originar din Țara' Moldovei, de 
undeva de pe lingă Iași. Cum se 
împacă munca de economist la 
Combinatul Siderurgic Galați cu 
aceste pasiuni ? Se împacă foar
te bine. In viața omului contem
poran, economia și poezia tre
buie asociate in aceeași ecuație. 
Poate să spună din experiența 
proprie că iși face mai bine 
datoria la locul de muncă omul 
care spune versuri, cintă și dan
sează. Știe multă poezie pe de 
rost și, cind prezintă spectacolele 
pe scena Centrului de creație și 
cultură socialistă pentru tineret., 
alege poemele potrivite fiecărui 
„moment de stare sufletească" 
pe care îl trăiesc împreună ar
tiștii (de obicei, colegii ei) și 
spectatorii din sală. Și totuși, Mioara Negru este și pe scenă, 
ca și la locul de muncă, un om 
de echipă : palmaresul ei se con
fundă cu al echipei de teatru din 
care face parte.

...Cind afirmă că nu e ușor sd 
faci fotografie artistică, știe ce 
spune. Se bazează pe experiența 
lui și pe a colegilor săi din ca
drul fotoclubului vilcean „Floa
rea de colț". Viziunea lor poate 

fi desprinsă din numele pe care 
și l-au ales. La prima vedere, a- 
cesta ar divulga o preferință na
turistă.- Și tehnicianului con
structor Florin Popa îi place na
tura. Insă floarea de colț nu sim
bolizează doar natura. Simboli
zează mal ales frumusețea care 
trebuie căutată, descoperită, eta
lată și protejată. O frumusețe 
care există pretutindeni și care 
n-are nevoie de ornamentele ar
tificiale ale celui care o sesizea
ză. „Cotidianul are deja foarte 
multă poezie, pentru a-l mai în
frumuseța și noi". Exigenta ar
tistică cea mai de sus ’ „Văzind 
reproducerea fotografică, privi
torul să dorească să vadă și ori
ginalul". Cind e posibil acest lu
cru ? „Cînd ai prins un instan
taneu cu valoare de revelație".
Iar Florin Popa și colegii săi de 
fotoclub au „prins" multe ase
menea momente, ■ fapt ce le-a 
adus numeroase premii naționa
le și internaționale. Dacă aceas
tă artă poate fi moștenită ? Flo
rin Popa crede că da : copiii lui 
iși învață poeziile în laborator si 
le spun in fața instantaneelor cu 
care se mândrește tatăl.

...A absolvit Liceul de Mate- 
matică-Fizică „Ștefan cel Mare" 
din Suceava în anul 1987 șl, între 
două încercări de a „asedia" Me
dicina, a început să lucreze în 

domeniul asigurărilor sociale. 
Scrie poezie de pe vremea cind 
purta cravată roșie cu tricolor, 
dar adevărata recunoaștere a ta
lentului ei indiscutabil i-au a- 
dus-o mai multe premii dobindt- 
te in ultimii ani la concursurile 
naționale ale genului, înțre care 
se detașează cele pe care i le-au 
conferit juriile concursurilor 
„Nicolae Labiș" (ediția 1988) și 
„Baladele Dunării" (1989). De ce 
scrie Veronica Steiciuc 7 Pate
tismul din răspunsul el adoles
centin este de bun augur„Nu 
știu cum aș putea să trăiesc fără să scriu". Deci contează mult 
pe valoarea „inimă". „Intr-ade
văr. Tot ceea ce scriu, scriu din 
inimă și aș dori să ajungă la ini
ma cititorului. Poate de aceea, 
după ce scriu o poezie, simt că 
am făcut un lucru bun". Dar fă- 
cind, astăzi, asigurări sociale și 
preocuplndu-te, mîine, de diag
nostic și rețete, nu te poți înde
părta de poezie ? „Nicidecum. Ce 
este mai frumos decît să lucrezi 
cu oamenii, convingîndu-i, ori 
vindecindu-i ? Si ce este mai a- 
proape de meseriile care presu
pun o relație nemijlocită cu omul 
decît poezia Așadar, pentru 
Veronica Steiciuc, poezia va fi, 
încredințează ea însăși, pandan- 
tul de-o viață al profesiei coti
diene pe care va aprofunda-o.

...De treisprezece ani dansează 
pe scenă jocurile populare. Mai 
intîi, in formația Combinatului 
Siderurgic Reșița, apoi în An
samblul folcloric „Doina" al Co
mitetului municipal al U.T.C. Iși 
aduce aminte că era in anul I de 
liceu cind o colegă a dus-o la re
petiții. I-a plăcut și a rămas. A 
rămas și după ce a devenit strun
gar, iar dacă o întrebi cum se 
face că un muncitor cu înaltă 
calificare joacă hora la sfîrșitul 
secolului XX. zîmbește, semn că a priceput tilcui întrebării, și 
răspunde fără să ezite : „Hora 
nu ține de o modă trecătoare, ea 
reprezintă, ca toate celelalte 
jocuri și cîntece populare, o va
loare perenă a poporului nostru". 
A rămas și după ce, în urmă cu 
patru ani, s-a căsătorit (după 
căsătorie se numește Mariana Frtye), ba, mai mult, și-a adus 
și soțul, de meserie instalator sa
nitar, in ansamblu.

Iată cîteva biografii a căror 
exemplaritate o dă efortul de a 
dubla activitatea profesională 
printr-una artistică : nu — se 
cuvine precizat — de a substitui ■ 
muncii productive o . veleitate 
oarecare. Aceșți oameni tineri 
nu-și folosesc -vocația ca p_e o 
eschivă de la îndeplinirea dato
riei la locul de muncă. Vocația 
lor artistică are, dimpotrivă, in 
existența lor cotidiană o funcție 
de cataliză morală. Prin perfor
manțele lor în ambele registre, 
ei se apropie, mult și uneori 
foarte mult, de Imaginea omului 
multilateral pe care și-a propus 
să-l ctitorească România socia
listă modernă.

CONSTANTIN SORESCU



CUVÎNTAREA TOVARĂȘULUI
NICOLA E CEAUȘESCU

(Urmare din pag. I)dezvoltăm și să consolidăm rezervele valutare, sub diferite forme, ca o necesitate a stabilității economiei și asigurării condițiilor înfăptuirii programelor de dezvoltare economică și socială a patriei. 
(Aplauze puternice).In același timp, România are de încasat din creditele acordate în anii anteriori 2,6 miliarde de dolari și 1,4 miliarde ruble, ceea ce, luîn- du-le în calcul și avînd în vedere că nu mai avem nici o datorie de plătit, pot fi socotite toate ca o .rezervă financiară a țării, a poporului nostru. Desigur, trebuie să urmărim ca toată această valută să fie încasată în conformitate cu programele pe care le avem.Pe această bază, am apreciat . că avem o situație financiară foarte bună. Trebuie să acționăm în așa fel încît să consolidăm și să creăm condiții pentru întărirea monedei noastre și trecerea treptată la convertibilitatea leului, care să fie, într-adevăr, un leu puternic, să reprezinte un leu al socialismului român ! (Aplauze 
puternice, prelungite).Cred că este bine să subliniem faptul că veniturile bugetului pe anul viitor provin, în proporție de peste 98 la sută, din sectorul socialist, din care peste 94 la sută din sectorul socialist de stat, deci constituie avuția întregului nostru popor. Numai pe baza acestor venituri din sectorul socialist am putut realiza programele de dezvoltare, am putut făuri socialismul. Numai proprietatea socialistă, a întregului popor sau cooperatistă, asigură viitorul socialist si comunist al României! (Aplauze 
puternice, prelungite ; se scandează îndelung „Ceaușescu și 
ponorul !“).Consider însă că este necesar să subliniez că din această situație financiară, bună sau foarte bună, trebuie să tragem concluziile corespunzătoare, și anume de a gospodări și mai bine mijloacele materiale și financiare, de a întări spiritul de autogestiune, de autofinanțare. Să nu-și facă în nici un fel loc tendința că, dacă avem o situație așa de bună, hai să cheltuim mai mult, să risipim mai mult 1 Sînt unii care procedează așa. Desigur, și în familie fac rău dacă procedează, astfel, dar în societatea noastră aceste mijloace a- parțin poporului și toți conducătorii din toate domeniile de activitate trebuie să asigure ca toate unitățile — din industrie, agricultură, transporturi, toate celelalte activități social-culturale — să funcționeze pe autogestiune. Trebuie să cheltuiască fiecare leu, fiecare ban cu grijă și să răs- undă în fața organelor colective, in fața poporului de felul cum se cheltuiesc banii. Ei nu pot fi cheltuiți decît pentru dezvoltarea patriei, pentru ridicarea nivelului de civilizație și de bunăstare al poporului ! (Aplauze puternice). Aceasta impune perfecționarea activității financiare, aplicarea fermă a normativelor economico-fi- nanciare, în toate domeniile, rentabilizarea produselor și a tuturor întreprinderilor, pentru că, după cum vă este cunoscut, continuă încă să mai fie cîteva întreprinderi și produse nerentabile. Avem în vedere ca în acest ân să nu mai avem produse nerentabile și nici întreprinderi care să lucreze cu pierderi. Mai sînt circa 20 de zile din acest an și trebuie să facem totul încît, în cel mai rău caz, în primele 2—3 luni din anul viitor, să obținem o reglementare totală a acestei situații, să nu mai avem nici o întreprindere și nici un' produs la care să înregistrăm pierderi. Aceasta înseamnă autogestiunea, aplicarea fermă a 

principiilor autogestiunii și auto- conducerii !Este necesar ca organele noastre financiare din toate sectoarele să-și îndeplinească în condiții mai bune rolul și răspunderea pe care le au în desfășurarea întregii activități economico-financiare. Avem tot ce este necesar încît, în anul viitor, activitatea noastră econo- mico-financiară să înregistreze rezultate mai bune și, realmente, să ne prezentăm la sfîrșitul anului viitor — deci la sfîrșitul celui de-al 8-lea cincinal — cu o situa- • ție economico-financiară bună, care să demonstreze forța economiei noastre, a socialismului, capacitatea poporului nostru, care, sub conducerea partidului său comunist, își făurește viitorul liber și independent — socialismul și comunismul ! (Aplauze puternice, 
prelungite ; se scandează îhdelung 
„Ceaușescu — P.C.R.!“).

Stimați tovarăși,Avem programe foarte clare de activitate pentru anul viitor. Acum este necesar să luăm toate măsurile în vederea realizării lor. Va trebui să acționăm cu întreaga răspundere pentru perfecționarea, în continuare, în spiritul hotărîri- lor Congresului partidului, a activității de conducere și planificare a întregii economii naționale. Se impune creșterea răspunderii tuturor unităților ecO- nomico-soclale, a centralelor și a celorlalte organisme. Creșterea răspunderii în întocmirea și realizarea planului trebuie să se realizeze in concordantă cu prevederile planului național unic de dezvoltare economică, cu conducerea unitară a întregii activități. Să îmbinăm răspunderea unităților, a oamenilor muncii cu buna organizare și conducere din partea organelor centrale, cu soluționarea ia timp și în mod operativ a problemelor complexe ale desfășurării- în cele mai bune condiții a întregii activități !Să întărim rolul adunărilor generale, al proprietarilor și producătorilor, să perfecționăm activitatea consiliilor oamenilor muncii în toate sectoarele de activitate, Atît adunările generale, cît și consiliile oamenilor muncii trebuie să acționeze cu toată răspunderea pentru buna gospodărire și desfășurare a întregii activități, pentru aplicarea fermă a principiilor socialiste de retribuție, a acordului global, asigurînd astfel ca veniturile oamenilor muncii să fie rezultatul numai și numai al activității productive în diferite sectoare de activitate. Repet ceea ce am spus la Congres, că nimeni, în societatea noastră socialistă, nu poate trăi fără muncă sau prin exploatarea muncii altora ! Să a- sigurăm ca pe baza muncii să crească continuu venitul oamenilor muncii I Să realizăm o repartiție echitabilă, în spiritul eticii șl echității socialiste, asigurînd făurirea unui 'popor cu un nivel de viață tot mai ridicat, în care să nu existe bogați, dar nici săraci, un popor care, prin munca sa, își clădește o viață îmbelșugată, de bunăstare și fericire ! (Aplauze puternice, pre
lungite ; se scandează Îndelung 
„Ceaușescu șl poporul !“).Trebuie să avem permanent în vedere că asigurarea transpunerii în viață a tuturor problemelor și hotărîrilor este determinată de munca tuturor cetățenilor patriei noastre, că fiecare, în domeniul său de activitate, trebuie să acționeze cu întreaga răspundere pentru a contribui la realizarea planurilor de dezvoltare economico-socială, că viața fiecăruia este nemijlocit determinată de dezvoltarea generală a patriei, că numai o dată cu dezvoltarea generală a patriei — ca rezultat al muncii întregii națiuni 

— se poate asigura și ridicarea nivelului de viață âl fiecărui cetățean. Această înțelegere dialectică a unității între interesele personale și interesele generale ale societății constituie o necesitate c- biectivă a progresului economic 'și social, a făuririi cu succes a socialismului și comunismului, a ridicării bunăstării generale a poporului ! (Aplauze puternice).în cadrul plenarei am adoptat hotărîrea privind perfecționarea și întărirea controlului, în toate sectoarele de activitate. Avem un sistem larg de organisme economice și de control economico-financiar. Trebuie să spunem însă deschis că nu se asigură o cunoaștere temeinică — și, mai cu seamă, la timp — a diferitelor probleme, nu se asigură intervenția imediată pentru înlăturarea diferitelor lipsuri, pentru perfecționarea activității.Legile pe care le avem de aproape 20 de ani răspund tuturor necesităților unui control eficient, exigent și ferm. Numai că, din păcate, nu s-a acționat de către toate organele noastre de control în concordanță cU prevederile acestor legi și, mai cu seamă, ele s-au oprit la un anumit nivel. Controlul nu a fost exercitat în măsura necesară, și poate chiar, In primul rînd, nu a avut în vedere modul cum diferite organisme centrale, de stat își îndeplinesc obligațiile, deși legile au în vedere, în primul rînd, exercitarea controlului asupra organelor centrale, inclusiv a controlului preventiv în domeniul financiar.Am stabilit să îmbunătățim organizarea și coordonarea activității de control, prin crearea unui consiliu superior de coordonare a activității de control economic, financiar și social, care să unească toate organismele de control existente, să asigure coordonarea și îndrumarea unitară, în toate domeniile, a controlului, cu lărgirea atribuțiilor, inclusiv prin crearea unei Curți de Justiție în cadrul a- cestui organism de coordonare a controlului economic, financiar-so- cial, care să poată chema în judecată pe oricine încalcă legile țării, din orice domeniu de activitate și ale căror hotărîri devin obligatorii. Ne-am gîndit să adoptăm această lege la actuala sesiune a Marii Adunări Naționale, cu o prevedere ca, după șase luni de funcționare, dacă vor apărea necesare îmbunătățiri, să le supunem Marii Adunări Naționale și, după aceea, să definitivăm aceste organisme de control.Este foarte important să realizăm acest organism de control unitar, avînd în vedere diversitatea activității și faptul că, în societatea noastră socialistă, controlul oamenilor muncii, al întregului popor asupra întregii activități constituie una din cerințele vitale ale adevăratei democrații muncitorești-revoluționare, a creșterii puternice a răspunderii în toate domeniile.Nu doresc să insist mult asupra acestui lucru. Consider însă că este absolut necesar să acționăm în așa fel încît controlul unitar al tuturor domeniilor să asigure perfecționarea întregii noastre activități ! Aceasta constituie o parte importantă a conducerii tuturor domeniilor de activitate, va duce la creșterea răspunderii și, în același timp, la aplicarea fermă a măsurilor împotriva tuturor celor care încalcă legile și disciplina, care aduc daune statului, poporului, construcției socialismului în țara noastră.
Stimați tovarăși,în întreaga noastră activitate va trebui — așa cum s-a subliniat la Congresul al XIV-lea al partidu

lui — să dezvoltăm tot mai puternic sistemul democrației muncitorești-revoluționare, care asigură participarea largă a tuturor categoriilor sociale, a întregului nostru popor la adoptarea hotărîrilor și înfăptuirea în viață a tuturor programelor de făurire a viitorului liber și luminos al întregii noastre națiuni. Aceasta presupune dezvoltarea tot mai puternică a conlucrării strinse între organele de stat și organismele democrației muncitorești-revoluționare, apli- cînd ferm principiul construirii socialismului cu poporul și pentru popor.Trebuie să acționăm cu toată hotărîrea, în orice împrejurări, ca adevărați revoluționari, în vederea creșterii răspunderii, a întăririi ordinii, disciplinei, asigurării desfășurării în cele mai bune condiții a activității din toate domeniile.Pornind de la dezvoltarea largă a democrației muncitorești-revoluționare, trebuie, totodată, să luăm măsuri ferme pentru a nu admite nici un fel de încălcare a legilor țării, a hotărîrilor care privesc întregul nostru popor.întreaga activitate trebuie să fie pătrunsă de răspundere față de interesele socialismului, față de popor, și tot ceea ce realizăm să servească socialismului, poporului, independenței și suveranității țării ! (Aplauze puternice, prelun
gite).în cadrul actualei plenare am hotărît ca, la 11 martie 1990, să aibă loc alegerile pentru Marea Adunare Națională și consiliile populare. După cum ați putut constata, se perfecționează sistemul de depunere a candidaturilor, se mărește, numărul de circumscripții în care se depun 2 sau 3 candidaturi, reprezentînd pentru Marea Adunare Națională circa 60 la sută și mergînd pînă la consiliile populare comunale la 90 la sută. Aceasta trebuie să asigure o legătură strînsă, largă cu masele populare. Toți candidații pentru locurile de deputați — în Marea Adunare Națională sau pen- * tru consiliile populare — să •fie discutați în prealabil, așa cum prevăd legile țării noastre, în adunările alegătorilor și să poată fi înscriși pe lista de candidați numai aceia care răspund exigențelor și voinței alegătorilor, a poporului. Desigur, aceasta va presupune si. o îmbunătățire generală a activității Marii Adunări Naționale, a consiliilor ponulare, dar despre aceasta vom mai avea timp să vorbim pînă la alegeri șl după alegeri, adoptînd și măsurile care se impun. Doresc numai să subliniez că toți deputății, începînd cu Marea Adunare Națională, toți cei ce vor fi aleși în consiliile populare trebuie să se bucure de sprijinul, de încrederea poporului și să aibă în vedere că își asumă răspunderea! în fața poporului de a acționa în vederea înfăptuirii neabătute a hotărîrilor Congresului al XIV-lea al partidului, de a asigura progresul general al tuturor localităților, ai întregii țări. în această privință. în perioada pregătitoare alegerilor trebuie să definitivăm și să supunem aprobării oamenilor muncii, locuitorilor din toate județele programele de dezvoltare economico- socială a comunelor, orașelor și județelor.Aceasta, de altfel, trebuie să constituie problema centrală a activității în campania electorală, precum și obligația tuturor acelora care vor candida pentru Marea Adunare Națională sau pentru consiliile populare. Să /facem astfel încît alegerile de la 11 martie din anul viitor să constituie o 

puternică manifestare a democrației noastre muncitorești-revoluționare, dar și o puternică manifestare a unității întregului popor, în cadrul Frontului Democrației și Unității Socialiste, sub conducerea -partidului nostru comunist, aceasta reprezentînd garanția mersului înainte și a ridicării patriei noast~ pe noi culmi de progres și civilizație ! (Aplauze și 
urale puternice ; se scandează 
îndelung „Ceaușescu — P.C.R. 
„Ceaușescu și poporul!“).

Stimați tovarăși,Plenara a adoptat, de asemenea, măsurile de organizare a Colegiului și a comisiilor Comitetului Central pe probleme, hotărînd constituirea unei noi comisii — Comisia pentru nivelul de trai și autoaprovizionare. Aceasta trebuie să determine o preocupare mult mai activă și permanentă și a Comitetului nostru Central, a tuturor organelor de stat și a organismelor democrației muncitorești-revoluționare pentru înfăptuirea, în cele mai bune condiții, a prevederilor planurilor privind ridicarea nivelului de trai, material și spiritual, al poporului.Am situat întotdeauna în centrul preocupărilor această problemă, dar considerăm că prin constituirea unei comisfi speciale se va a- sigura o urmărire zilnică a modului în care diferite organisme își îndeplinesc în cele mai bune condiții rolul pe care îl au în acest sector hotărîtor pentru activitatea de construcție socialistă. Desigur, avem în vedere să crească răspunderea și a Marii Adunări Naționale, și a comisiilor Marii Adunări Naționale — dar, așa cum am spus, despre aceste măsuri vom discuta și le yom aplica după alegerile care vor avea loc.Prin aceste măsuri putem spun» că activitatea de organizare în cadrul Comitetului Central este încheiată. Au fost alese toate organismele și comisiile care trebuie să asigure buna funcționare a activității Comitetului nostru Central. Este necesar să pornim de la faptul că, pentru înfăptuirea în cele mai bune condiții a hotărîrilor Congresului al XIV-lea. trebuie să crească mai mult rolul Comitetului Central, ca organ colectiv care, între congrese, răspunde în fața partidului, deci și a poporului, de înfăptuirea hotărîrilorCongresului. Este necesar să crească mai puternic și să se perfecționeze activitatea organizațiilor județene, municipale, orășenești și comunale, a tuturor organizațiilor de partid. în totalitatea lor, ele trebuie să acționeze într-un spirit mai combativ, mai revoluționar, pentru unirea eforturilor întregului nostru popor, în vederea înfăptuirii neabătute a hotărîrilor de dezvoltare a patriei noastre, de făurire cu succes a Programului partidului. Trebuie avut în vedere că cincinalul al 9-lea, așa cum am subliniat și la Congresul al XIV-lea, are un rol hotărîtor pentru realizarea Programului de făurire a societății socialiste multilateral dezvoltate. Să acționăm în așa fel — și subliniez aceasta fiind la începutul activității noului Comitet Central — încît să ne putem prezenta la cel de-al XV-lea Congres al partidului cu realizarea tuturor hotărîrilor luate de Congresul al XIV-lea, pentru a putea prezenta un program care să dea un nou avînt patriei noastre pe drumul spre înfăptuirea Programului de i făurire a societății socialiste multilateral dezvoltate și care să deschidă direcțiile înaintării țării spre comunism ! 
(Aplauze și urale puternice, pre
lungite ; se scandează îndelung 
„Ceaușescu — eroism. România — 
comunism !“).

Stimați tovarăși,Punînd în centrul întregii noastre activități realizarea programelor de făurire a socialismului în patria noastră, este necesar să acordăm și în viitor o atenție deosebită problemelor internaționale, ținînd seama — așa cum a apreciat și hotărît Congresul nostru — de complexitatea și gravitatea actualei situații mondiale. .Este neces’ar să trecem cu toată fermitatea la înfăptuirea neabătută a hotărîrilor Congresului în ce privește activitatea internațională — de a participa mai activ la realizarea dezarmării, și în primul rînd a dezarmării nucleare, la lichidarea subdezvoltării și înfăptuirea noii ordini economice mondiale, la afirmarea cu fermitate, în relațiile dintre state,' a principiilor deplinei egalități în drepturi, respectului independenței și suveranității naționale, neamestecului în treburile interne și avantajului reciproc.Trebuie să acționăm pentru întărirea colaborării cu toate țările socialiste, să participăm activ la perfecționarea activității în C.A.E.R. și a altor forme de colaborare, care să asigure progresul fiecărei țări socialiste, întărirea forței socialismului în general.Se impune să întărim — în conformitate cu orientările Congresului al XIV-lea — colaborarea cu țările în curs de dezvoltare, cu țările mici și mijlocii, cu țările nealiniate. Să acționăm, totodată, și în direcția dezvoltării și colaborării cu țările capitaliste dezvoltate, în spiritul principiilor coexistenței pașnice, punînd la baza activității generale principiile pe care le-am menționat înainte. Trebuie șă facem totul încît România socialistă să constituie și în viitor o puternică forță a luptei pentru dezarmare, pentru pace, pentru o lume mai dreaptă și mal bună, a colaborării egale între toate națiunile. (Aplau
ze puternice).în realizarea orientărilor stabilite de Congresul al XIV-lea va trebui să acționăm pentru extinderea colaborării cu partidele comuniste și muncitorești, și să ne angajăm, cu toată fermitatea, în realizarea hotărîrii Congresului privind participarea la organizarea unei Conferințe a partidelor comuniste și muncitorești care, în actualele împrejurări internaționale, constituie o necesitate atît pentru forțele progresiste și care se pronunță pentru socialism, dar și pentru politica de dezarmare, de pace, de egalitate între toate națiunile lumii. (Aplauze 
puternice, prelungite).în același timp va trebui să acționăm ferm și să extindem relațiile cu partidele socialiste, social- democrate, progresiste, cu mișcările de eliberare națională, cu toate forțele democratice care se pronunță pentru relații de colaborare pe principiul egalității și solidarității în lupta pentru independența tuturor popoarelor, pentru o lume fără războaie, o lume a păcii și egalității între toate națiunile. (Aplauze puternice).După cum ■ vedeți, tovarăși, Congresul ne-a trasat mari obiective și în ce privește activitatea de făurire, a socialismului în țara noastră, care constituie obligația principală a partidului și a Comitetului nostru Central, dar și în domeniul activității internaționale. Trebuie să ne organizăm și să lucrăm în așa fel încît să ne îndeplinim în cele mai bune condiții răspunderea în toate domeniile, considerînd că activitatea internă și internațională se condiționează reciproc și, numai în strînsă unitate dialectică, asigură 

înfăptuirea Programului partidului, dezvoltarea patriei noastre, asigură pacea necesară atît poporului nostru, cît și întregii lumi. 
(Aplauze puternice, prelungite).Nu doresc deloc să mă refer la problemele din unele țări socialiste și din mișcarea comunistă și muncitorească. Ați citit stenogramele întîlnirii de la Moscova a conducătorilor țărilor participante la Tratatul de la Varșovia, asupra unor probleme internaționale. Ați , citit, de asemenea, intervenția pe care am prezentat-o în numele conducerii noastre de partid și de stat. De altfel, ați aprobat în unanimitate această intervenție.Am ținut, la' această întîlnire, să prezint foarte pe scurt cîteva sublinieri asupra unor probleme, deși sînt multe de spus. Pentru noi este de neînțeles o întîlnire a conducătorilor de partid și de stat din țări socialiste unde să nu se discute problemele dezvoltării acestor țări — cu atît mai mult cu cît unele trec prin probleme grele — deci să nu se discute cum să acționăm pentru a asigura dezvoltarea construcției socialiste. Da aceea, am și subliniat că este necesar să se ajungă, în cel mai scurt timp, la o întîlnire unde să discutăm aceste probleme, pornind de la interesele făuririi socialismului în fiecare țară, ala socialismului în general, ca o parta a luptei pentru progres și pentru pace. Nu se poate vorbi de pace, de progres, fără a asigura trăinicia socialismului în țările noastre, fără progresul șl bunăstarea popoarelor socialiste, progresul tuturor națiunilor lumii. (Aplauze 
puternice ; se scandează îndelung 
„Ceaușescu — P.C.R. “).

f Stimați tovarăși,în încheiere, doresc să subliniez foarte pe scurt că este necesar să acționăm — în puținele zile care , au mai rămas pînă ia sfîrșitul anului — pentru a încheia acest an cu realizări cît mai bune în toate sectoarele de activitate. Să trecem imediat la pregătirea temeinică a planului pe 1990, luînd 'toate măsurile ca, din prima zi, să asigurăm desfășurarea activității în condiții cît mai bune !Să facem astfel ca fiecare membru al Comitetului nostru Central, în sectorul sau în sectoarele în care își desfășoară activitatea, să acționeze cu întreaga răspundere de revoluționar, de comunist, pentru unirea tuturor organizațiilor de partid, a comuniștilor, a tuturor oamenilor muncii, a întregii națiuni, în direcția unică a înfăptuirii programelor de dezvoltare și ridicare a patriei noastre pe noi trepte de progres și civilizație IRepet, nu trebuie să existe pentru nimeni țel mai înalt, suprem decît interesele .poporului, construcția socialismului, independența și suveranitatea țării, ridicarea continuă a bunăstării întregii națiuni ! (Aplauze puternice, 
prelungite ; se scandează îndelung 
„Ceaușescu și poporul !“).Deoarece mai sînt puține zile pînă la Noul An, doresc să adresez, la încheierea lucrărilor plenarei, tuturor organelor și organizațiilor de partid, Comitetului nostru Central, tuturor membrilor Comitetului Central, tuturor comuniștilor, tuturor oamenilor muncii și întregii noastre națiuni cele mai bune urări pentru Noul An ! Un An Nou cu rezultate cît mai bune, în toate domeniile !La mulți ani ! (Aplauze și urale 
puternice, prelungite ; toți cei pre- 
zenți in sală se ridică în picioare șl 
scandează îndelung „Ceaușescu — 
P.C.R. !“, „Ceaușescu și poporul !'‘. 
„Ceaușescu — La mulți ani !“).

DESFĂȘURAREA LUCRĂRILOR PLENAREI
(Urmare din pag. I)vieții economico-sociale, să fits dezbătute și aprobate în sesiunea Marii Adunări Naționale.Plenara a aprobat în unanimitate Hotărîrea privind organizarea alegerilor generale de deputați în Marea Adunare Națională și în consiliile populare, care se vor desfășura la 11 martie 1990. S-a a- preciat că alegerile de deputați reprezintă un eveniment de seamă în viața social-politică a țării și s-a subliniat că prin buna lor organizare și desfășurare alegerile de la 11 martie trebuie să constituie o puternică manifestare a democrației noastre muncitorești- revoluționare, a unității întregului popor în cadrul Frontului Democrației și Unității Socialiste, sub conducerea partidului — garanție a mersului neabătut înainte pe calea edificării socialismului și comunismului în patria noastră.Plenara a hotărît crearea Consiliului Superior . de Coordonare a Activității de Control Economic, Financiar și Social, care asigură conducerea unitară a întregii activități de control, coordonarea și îndrumarea tuturor organelor și organismelor care exercită, potrivit legii, atribuții de control. S-a hotărît ca propunerea privind crearea acestui organism de coordonare a controlului să fie pusă în dezbaterea Marii Adunări Naționale.Plenara C.C. al P.C.R. a aprobat componența Colegiului Central de Partid.

Plenara a aprobat, de asemenea, comisiile pe probleme ale Comitetului Central al partidului și componența acestora. S-a hotărît ca, pe lingă comisiile existente, să fie creată o comisie specială — Comisia pentru problemele ridicării nivelului de trai și autoaprovizionării, a cărei sarcină o constituie înfăptuirea în cele mai bune condiții a prevederilor planului privind creșterea bunăstării materiale și spirituale a poporului. S-a subliniat că prin crearea acestor comisii s-a încheiat activitatea de organizare în cadrul Comitetului Central, asigurîndu-se toate condițiile pentru creșterea rolului său ca organ colectiv de conducere pentru perfecționarea activității tuturor organelor și organizațiilor de partid, de unire a eforturilor întregului popor în vederea înfăptuirii neabătute a hotărîrilor celui de-al XIV-lea Congres al partidului.Participant» la plenara comună au aprobat în unanimitate și au dat o înaltă apreciere poziției exprimate de conducătorul partidului și statului nostru, tovarășul Nicolae Ceaușescu, în cadrul întîlnirii la nivel înalt a conducătorilor statelor participante la Tratatul de la Varșovia, care a avut loc Ia Moscovă, la 4 decembrie 1989. A fost reafirmată și cu acest prilej adeziunea deplină a comuniștilor, a întregului popor față de politica externă principială, constructivă a Partidului Comunist? Român, a României socialiste de dezvoltare largă a colaborării cu 

partidele comuniste șl muncitorești, cu forțele progresiste de pretutindeni, cu statele socialiste, cu toate țările lumii, de participare activă Ia soluționarea, în interesul tuturor popoarelor, a problemelor complexe ale lumii contemporane, la edificarea unui climat de pace, înțelegere și conlucrare între națiuni.
In încheierea lucrărilor a 

luat cuvintul tovarășul 
NICOLAE CEAUȘESCU, secretar 
general al Partidului Comunist 
Român.Cuvîntarea a’ fost • urmărită cu viu interes, cu deplină aprobare, fiind subliniată, în repetate rîn- dHri, cu îndelungi șl puternice a- plauze.însușindu-și întru totul aprecierile, orientările și chemările cuprinse în cuvîntarea secretarului general al partidului, participanții la plenara comună s-au angajat ca, strîns uniți în jurul partidului, al tovarășului NICOLAE CEAUȘESCU, să acționeze cu toate forțele, in ’ spirit revoluționar, pentru a încheia anul 1989 cu rezultate tot mai bune în toate sectoarele de activitate și pentru trecerea Ia realizarea cu succes a prevederilor planului pe anul viitor și pe întregul cincinal, pentru înfăptuirea neabătută a istoricelor hotărîri ale Congresului al XIV-lea al partidului, pentru înaintarea fermă a României pe calea socialismului șl comunismului.



ÎNALTĂ RĂSPUNDERE, ORGANIZARE EXEMPLARĂ
ÎN VEDEREA ÎNFĂPTUIRII INTEGRALE A PLANULUI

PE LUNA DECEMBRIE Șl PE ÎNTREGUL AN!

Moment important în lupta eroicei 
noastre case muncitoare pentru 

libertate națională si dreptate socială

Exigențele 
noii revoluții agrare

ZOOTEHNIA - 
un sector al 

marilor producții

Deschiderea din timp a unor noi 
abataje - condiție de bază 

în pregătirea producției anului viitor• în perioada care a trecut de la începutul anului și pină în prezent colectivul întreprinderii Miniere Comănești raportează extragerea peste prevederi a 4 000 tone cărbune S Prospectarea și punerea operativă în exploatare a unor noi zone de mare productivitate asigură livrarea unor cantități suplimentare de cărbune. • Datorită introducerii pe scară largă a mecanizării în subteran și a aprovizionării cu piese de schimb a crescut cu 3 la sută productivitatea muncii pe post O Fiecare abataj este dotat cu utilaje de înaltă complexitate și eficiență economică ® Brigăzile tineretului din sectoarele : Vermești, Leorda, Lapoș Sud, Asău, se situează permanent în eșalonul fruntașilor. IDoar cîteva săptămîni ne mal despart de finalul anului 1989 : pentru mineri și nu numai pentru ei perioada coincide cu anotimpul rece — un segment de timp care presupune, pentru desfășurarea în bune condițiuni a procesului de producție, luarea unor măsuri suplimentare. Temperaturile scăzute înregistrate în ultimele ierni i-au determinat și pe minerii de pe Valea Trotușului să adopte o serie de soluții care să asigure extracției de cărbune un flux neîntrerupt. Se poate vorbi deci de o experiență ciștîgată care este fructificată din plin în a- ccste zile. De la o perioadă la alta frontul de lucru se schimbă, extracția fiind dirijată in funcție de.rezervele si de calitatea cărbunelui. Asistăm așadar in domeniul nregătirii producției anului viitor la o activitate desfășurată concomitent pe două planuri : unul de prospectare și de punere în valoare a noi straturi eehivalînd cu o acțiune de investiții propriu-zisă, celălalt de extragere a cărbunelui.„Respectarea măsurilor pentru prevenirea întreruperilor în funcționarea utilajelor) prin asigurarea in vecinătatea abatajelor a unor rezerve de . piese de schimb, precum și înscrierea riguroasă în graficele privind . reparațiile și reviziile, se situează în centrul atenției generale — nc preciza Ioan Critoloveanu, inginerul-șef al 'întreprinderii. Un alt evantai de măsuri vizează mecanizarea lucrărilor în subteran, în special cele de înaintare — cale sigură pentru lărgirea frontului de extracție a cărbunelui. Datorită acestor măsuri operațiunile de triere și încărcare s-au executat în acest an cu mai multă operativitate în majoritatea sectoarelor, «stagnările fiind complet evitate". Preo- cupîndu-se cu mai multă răspundere de organizarea producției, de folosirea la indici superiori a mașinilor și utilajelor, a timpului de lucru, oamenii muncii <T la întreprinderea Minieră Comănești au reușit să extragă peste plan oină in prez.ent in jur de 4 090 tone cărbune, în plu

tonul fruntașilor sițuîndu-se formațiile din sectoarele : Vermești, Asău, Leorda, Lapoș Sud, Crăciunești.Cantitatea suplimentară de cărbune extras pe care o raportează este rezultatul unei preocupări constante din partea tuturor în direcția folosirii intensive a utilajelor în abataje, modernizării unor fluxuri tehnologice, generalizării operațiunii de susținere metalică a abatajelor. Din multitudinea de măsuri luate pentru extinderea mecanizării mai reține atenția dotarea puțurilor cu împingătoare, realizarea tragerii în amonte, pe plan înclinat, montarea macaralelor pivotau te pentru ușurarea încărcărilor și descărcărilor in sectoarele de extracție.Referitor la cealaltă direcție prioritară, care se desfășoară concomitent cu extragerea cărbunelui — este vorba de punerea în evidență a noi straturi, operațiune eehivalînd cu o acțiune de investiții propriu-zișă — să reținem că numai în ultima perioadă au fost date in exploatare noi abataje, care au determinat ca producția de cărbune extras să crească zilnic cu 200—300 tone. Rețin în continuare atenția lucrările ce se desfășoară in zona galeriei care va uni puțul „1 Mai", cu termocentrala Comănești, în lungime de 4 km. Prin deschiderea galeriei Trotuș, cum este denumită, cărbunele din chiuveta Sălătruc se va transporta subteran, economi- sindu-se timp, dar mai ales combustibil și, evident, evitarea imobilizării unor utilaje care vor fi înlocuite de banda transportoare. Dinspre Trotuș formația a înaintat 200 metri cu galeria, concomitent cu încheierea amenajărilor de șantier și montarea compresoarelor.Problema transportului cu operativitate a cărbunelui revine ca un lait motiv, pentru că distantele dintre sectoare și termocentrală sint destul de mari, iar drumurile în zona de deal deosebit de accidentate în perioada anotimpului rece, afectînd in mod serios ritmicitatea. Iată motivul pentru care in zonele : Lapoș Sud, Lapoș Nord și Asău

se continuă operațiunile de străpungere, în așa fel ca din aceste sectoare cărbunele extras să fie dirijat subteran prin zona RAL (Rafira, Asău. Lumina). Prin aceasta, nu numai că se scurtează drumul, dar se evită imobilizarea utilajelor, iar aerul comprimat care va fi dirijat tot prin subteran va fi ferit de condens. Lucrările nu sint deloc simple. „Străpungerile de care aminteați — îmi spunea subingineful Adrian Al’ou, secretarul Comitetului U.T.C. pe mină — pun la încercare capacitatea de mobilizare și de acțiune a oamenilor, a tinerilor. Tinînd cont de perioada calendaristică, putem a- firma că am cîștigat, un serios avans, iar producția anului 1990 are deja un suport solid. Vom putea să extragem cu ritmicitate, încă din primele zile ale anului viitor. indiferent de nivelul temperaturilor sau de starea vremii". Tot la capitolul „investiții" pot fi încadrate și lucrările din zona A.ntilești—Fălticeni. Geologii de la I.P.E.G. au întreprins cercetări cu o rețea de sonde din 200 în 200 de metri, relevînd un zăcămînt de cărbune în plan înclinat și galerii direcționale, încă de acum o lună după ce s-a încheiat abatajul experimental s-a trecut la executarea lucrărilor propriu-zise, înaintîn- du-se pînă în prezent 20 de metri de galerie. De asemenea, este în curs de perfectare documentația pentru preluarea exploatării cărbunelui brun din zona Borsec. ce se prezintă in straturi oscilind între 3 și 5 metri.Dimensiunea eforturilor pe care le întreprind minerii se sesizează cel mai lesne la termocentrala Comănești și pe platforma industrială a orașului Ad- jud, principalii beneficiari. Cînd facem 'această afirmație, avem în vedere atingerea vîrfului de sarcină stabilit, realizarea ritmică a indicatorilor, lucruri posibile datorită. în primul rînd, respectării graficelor de livrare și de asemenea puterii calorice 
a cărbunelui. Modul în care și-au organizat munca, operativitatea măsurilor luate pentru eliminarea unor deficiențe din- tr-un sector sau altul, preocupările pentru deschiderea unor noi abataje de mare productivitate, dau garanția că și în 1990 angajamentele asumate vor fi îndeplinite cu aceeași competență și dăruire.

DUMITRU ION DINCA

Reprezentativă pentru zootehnia județului Covasna a devenit în ultimul timp și Cooperativa Agricolă de Producție Chilieni, care prin rezultatele obținute se situează pe poziții fruntașe. Fără îndoială, succesele înregistrate oglindesc unitatea de voință, gînd și faptă a tuturor celor ce lucrează aici. Numai astfel se explică producțiile obținute, adăugind la acestea și atenția deosebită acordată întăririi ordinii și disciplinei in muncă, stimulării interesului tuturor pentru continua ridicare a nivelului de pregătire profesională.In momentul de față, cantitatea de lapte obținută in medie zilnic de la fiecare animal furajat este de 13,2 litri, dar in perioada de laetație maximă producția medie de lapte atinge și nivelul de 18—19 litri. Natalitatea este alt indicator unde procentul depășește cifra planificată, respectiv 94,4 la sută, o preocupare de prim-plan fiind la C.A.P. Chilieni și selecția animalelor. Astfel, efectivul de bovine este compus din loturi omogene, cu un înalt potențial de producție. După cum ne preciza Ștefan Gyurko, șeful fermei zootehnice nr. 1, din 1983 și pînă acum, selecția se face nu numai ținîndu-se seama de greutatea corporală, conformația și constituția animalelor, ci și de nivelurile de producție. Exceptînd vacile cu producții record, in efectivul matcă nu se mențin vaci care au o vîrstă mai mare de 6—7 ani, matca fiind împrospătată anual cu un număr însemnat de juninci — exemplare valoroase — ai căror ascendenți se cunosc atît pe linie maternă cît și paternă.Definitoriu, însă, pentru cum se lucrează în sectorul zootehnic de la C.A.P. Chilieni, care are toate șansele să devină o fermă de elită, rămine activitatea susținută, în care accentul a fost pus pe promovarea unor tehnologii de îngrijire si exploatare a animalelor din rasele autohtone, respectiv „Bălțata românească" și asigurarea necesarului de furaje în cantitatea și structura cerute.Să-i prezentăm, însă, pe cîțivă dintre cei care contribuie din plin la înregistrarea saltului calitativ și cantitativ al producției din cele două ferme zootehnice ale Cooperativei Agricole de Producție Chilieni. Dudi Mihaly a obținut, de la un lot de 22 de vaci, 90 mii litri de lapte intr-un singur an. Urmează îndeauroape Ardelean Margit cu 70 mii 1 de lapte si Ferenc Ilonka cu 50 mii 1 de lapte de la un lot de numai 14 vaci. Illyes Ella a cîștigat într-o lună de virf 8 513 lei, iar Attila Otvos 5 926 de lei. Firească deci întrebarea adresată aceluiași interlocutor, inginerul zootehnist Ștefan Gyurko : „Cum se procedează ca astfel de cîștiguri să fie ridicate și constante ?“ Răspunsul a fost convingător : „Fiecăruia i se plătește după rezultatele obținute, după munca depusă în mod concret". Deci, în antrenarea tuturor lucrătorilor din sectorul zootehnic la realizarea și depășirea indicatorilor de plan, un rol important îl are promovarea fermă a principiilor sistemului de organizare .și retribuire a muncii în acord global, precum și premierea trimestrială a fruntașilor. Criteriile de care se ține seama sint cantitatea de lapte muls, numărul de vitei obținuți, sporul de greutate•realizat. Ocupanții primelor locuri sint premiați trimestrial .cu 300. 200 și, respectiv. 100 de lei. Cîștigul mediu însă al unui îngrijitor de la C.A.P. Chilieni este de peste 3 000 Iei lunar, cu posibilități do creștere a veniturilor în funcție de producția obținută de fiecare in parte. ,Totodată. îngrijitorilor ’i S-au creat condiții do viață din ce în ce mai bune. 16 familii de zootehnist! au primit locuințe noi in apartamente confortabile din blocul ridicat din fondurile cooperativei. în perioada sezonului cald, cînd activitatea se desfășoară în taberele de vară, îngrijitorii sint cazați corespunzător în spații dotate cu tot ce este necesar unui trai civilizat, cu instalații de apă, grădină de legume și zarzavat, bucătării, astfel ca preocuparea de prim ordin să fie cea legată de problemele curente ale producției.Aflîndu-ne în plină iarnă la C.A.P. Chilieni, ne-au intere- ■ sat și aspectele ce țin de baza furajeră a unității, hotăritoare pentru menținerea producției la un nivel cît mai apropiat de exigențele impuse de noua revoluție agrară. Vacilor în lac- tație li se administrează o rație furajeră alcătuită din 3 kg fin, 20 kg siloz, 10 kg sfeclă furajeră, 4 kg paie, 25 kg de borhot, 1 kg tărițe, 50 gr sare și 60 gr calciu furajer. Această rație asigură pentru fiecare vacă aproape 12 unități nutritive și 1 057 grame proteină brută digestibilă. S-a urmărit ca rația furajeră să fie echilibrată, în așa fel ca toate resursele vegetale de care dispune unitatea să fie folosite cu rost.Că aici se muncește cu temei o demonstrează din plin și aspectul îngrijit al spațiilor de adăpostire a animalelor, disciplina în respectarea programului de grajd, ordinea din filtrele sanitare, din bucătăria furajeră, din celelalte locuri de muncă, un merit deosebit revenind și vicepreședintelui cooperativei agricole, direct răspunzător de zootehnie, Otvos Moise, pentru cei tineri, un adevărat exemplu de muncă și angajare fără preget în rezolvarea tuturor problemelor stringente aflate pe agenda activității din acest sector.

Se împlinesc 71 de ani de la demonstrația din București a muncitorimii, viguroasă expresie a hotărîrii sale de a-și cîștiga prin luptă și eroism drepturile, de a apăra și promova idealurile nobile, imprescriptibile de libertate națională și dreptate socială.Pentru a înțelege mai bine semnificația acestui moment de referință in lupta muncitorimii romane, va trebui să ne referim la condițiile social-po- litice.' istoricește determinate in care el a avut loc.După cum este bine știut, cu numai două săp- tămini înainte, ia 1 Decembrie 1918, se realizase Marea Unire de la Alba Iulia, operă și izbîndă a întregului popor, ce a avut un puternic și înflăcărat ecou în conștiința clasei muncitoare din patria noastră. Muncitorimea română era pe deplin conștientă că Marea Unire nu era rodul unei simple conjuncturi, și nici al unor cpnoesii, ci era rezultatul, firesc și atit de așteptat, al luptei și jertfei întregului popor, așa incit ea a reprezentat, după cum arăta tovarășul Nicolae Ceaușescu : 
„realizarea acestui vis secular al poporului nos
tru a deschis o nouă eră in dezvoltarea României, 
in ridicarea sa pe noi trepte de progres și civili
zație".Este foarte adevărat că, odată cu Marea Unire, au fost create condiții prielnice pentru dezvoltarea forțelor dt producție și, pe această bază, a progresului general al societății românești. Dar toate aceste condiții nu au fost pe deplin valorificate, iar poporul — adevăratul făuritor al istoriei — nu și-a putut făuri cu adevărat, liber și independent, destinul.A revenit, deci, clasei muncitoare misiunea de a acționa pentru împlinirea aspirațiilor și idealurilor vitale ale tuturor forțelor democratice și progresiste ale națiunii. în acest sens, tovarășul Nicolae Ceaușescu sublinia : „încă de la afirma
rea sa pe scena istoriei, în cea de-a doua jumă
tate a secolului al XIX-Ica. odată cu dezvoltarea 
forțelor de producție naționale, a industriei, clasa 
noastră muncitoare s-a manifestat ca o puternică 
forță revoluționară a progresului, ca exponent al 
intereselor vitale și ale celor mai înaintate aspi
rații ale oamenilor muncii, ca luptătoare pentru 
îndeplinirea cerințelor obiective ale dezvoltării so
cietății românești — iăurirea și dezvoltarea statu
lui național unitar, cucerirea și apărarea indepen
denței sale, afirmarea liberă a națiunii noastre".Demonstrația de la 13 Decembrie 1918 a reprezentat o dovadă concludentă a hotărîrii de neclintit a muncitorimii noastre — in ale cărei prime rinduri se aflau tipografii — de a-și apăra și promova drepturile. Deosebit de elocvent ne apare și faptul că demonstranții se bucurau de sprijinul direct și larg al muncitorilor Capitalei, dovedin- du-se și astfel unitatea de acțiune a celui mai înaintat detașament al întregului popor, conștiința neabătută a muncitorimii că ea avea rolul determinant in schimbarea cursului istoriei.Din această perspectivă profund științifică, tovarășul Nicolae Ceaușesci’ sublinia : „Puternica 
demonstrație de la 13 Decembrie 1918 din Bucu
rești, numeroasele greve, mitinguri și mari mani
festații, in timpul cărora nu o dată masele au 
ajuns să stăpinească strada, au demonstrat inten

sificarea și caractenil organizat ai luptei proleta
riatului, voința sa de a cuceri, pe cale revoluțio
nară, drepturi și libertăți democratice, de a im
prima dezvoltării sociale o orientare corespunză
toare intereselor celor ce muncesc". ,Făurirea, în anul 1921, a Partidului Comunist Român a reprezentat un moment de istorică, fundamentală însemnătate în lupta clasei muncitoare, a întregului nostru popor, pentru apărarea statului național unitar, pentru salvgardarea intereselor fundamentale ale întregului popor în lupta sa împotriva asupririi, a fascismului și a războiului.Constituie un merit de glorie al partidului nostru acela că, în acești ani grei de prigoană și teroare dezlănțuită de burghezime, de cercurile reacționare, a format și’călit în rîndurile sale pe eminentul patriot și neînfricatul revoluționar, tovarășul Nicolae Ceaușescu, cel pe care, cu cea mai aleasă mindrie și înalt respect, tovarășii de muncă și idealuri l-au numit a fi „cel mai bun dintre cei mai buni tineri comuniști".Actul istoric de la 23 August 1914 avea să imprime un curs nou devenirii țării și oamenilor săi, inaugurind astfel un proces de o amploare și complexitate fără precedent, așa îneîț, in numai 45 de ani, România a lichidat starea de înapoiere la care dominația străină, de sute de ani, a condamnat-o și patria noastră, dintr-o țară agrar-indus- trială slab dezvoltata, a devenit o țară industrial- agrară, cu o industrie modernă, organizată pe baza celor mai noi cuceriri ale științei și te'nhicii, cu o agricultură socialistă, cu o impresionantă înflorire a civilizației materiale și spirituale moderne.Viața, practica revoluționară nu au făcut decît să confirme deplin și definitiv justețea și temeinicia acestor opțiuni, caracterul legic-necesar al edificării orinduirii socialiste în patria noastră — cu poporul și pentru popor. Este meritul nepieritor al Congresului al IX-lea al P.C.R., acela că din inițiativa și cu decisiva contribuție a tovarășului Nicolae Ceaușescu, s-a pus cu desăvirșira și pentru totdeauna capăt teze! profund eronate ți dăunătoare a unui așa-zis „model unic" și s-a redat partidului și poporului încrederea deplină in inepuizabilele lor resurse creatoare.Astăzi, clasa muncitoare, alături cu întregul popor, își afirmă inalta calitate de proprietar, producător și beneficiar al avuției naționale, și, în cadrul armonios și unitar al democrației noastre muncitorești-revoluționare, acționează hot&rît pentru traducerea tn viață a grandiosului Program de făurire a societății socialiste multilateral dezvoltate și înaintară a României spre comunism.Iată de ce și cu acest prilej ne reafirmăm nedezmințita convingere c& cel mai înalt și deplin omagiu pe care-1 putem aduce jertfei exemplare a minunatelor generații de înaintași este de a face totul, de a nu precupeți nici un efort pentru înfăptuirea cu succes a obiectivelor de dezvoltare economico-socială a țării, stabilită de Congresul al XIV-lea al partidului, pentru ridicarea ol pe noi șl tot mai impresionante culmi de civilizația și progres.

ȘERBAN CIONOF

Zilele muzicale gălătene- 
interpreti valoroși, 
public entuziast

ELENA CATUNEANUJ

A patra ediție a zilelor muzicale gălățene, manifestare cuprinsă in cadrul Festivalului Național „Cintarea României" oferă printre altele argumente importante in favoarea ideii unei tradiții a acestui fel de manifestări ce tinde să se îmbogățească de ia un an la altul, răspunzind astfel orizontului de așteptări al unui public ale cărui gust și exigente sporesc, public ce devine, de la o ediție la alta, tot mai numeros. Aceasta este o primă concluzie a organizatorilor, reprezentați în dialogurile purtate, de către președinta comitetului județean de cultură și educație socialistă, Georgeta Antohi. Explicațiile succesului de care s-au bucurat spectacolele din perioada 2—8 decembrie ar fi următoarele : repertoriul ce a cuprins pagini muzicale românești si universale valoroase, capetele de afiș care si-au dat concursul, calitatea superioară a interpretărilor și a montărilor, ineditul unor viziuni regizorale. Nu în ultimul rînd. subliniau interlocutorii noștri, a- tenția abordată tineretului într-o tentativă constantă de familiarizare și atragere a lui in universul fermecat al muzicii clasice, al operei și al operetei. Drept mărturie, iată doar cîteva din titlurile cuprinse în repertoriul Teatrului Liric gălă- tean : Albă ca zăpada și Dănilă 'Prepeleac (spectacole de balet ce se adresează în primul rind tineretului). Toate pinzele sus (musical), D’ale carnavalului (musical). Se mărită fetele (nartitu’a operetei fiind semnată de George Grigoriu — spectacol prezentat în seara inaugurală a manifestării), și Cenușăreasa (de asemenea, spectacol de balet prezentat în cadrul zi

lelor muzicale). De remarcat, totodată. ca un eveniment ai manifestării, premiera operei Carmen. Spectacol despre care noul director al Teatrului gălâ- țean, Marcel Ionescu, remarca : „Se împletesc aici maturitatea colectivului, disponibilitatea u- nor interpreți — Camelia Cocea, Emil Pinghireac, — precum și calitățile regizorale ale tinerei Anda Tăbăcaru, ce tind să se afirme tot mai mult".Pe de altă parte, remarcabilă este viziunea regizorală a spectacolului prezentat de Teatrul muzical din Brașov cu Bărbie-
Reporter 

în actualitatea 
culturală

rul din Sevilla, montarea stir— nind ecouri și comentarii pro și contra, cum se intîmplă de obicei în asemenea situații ; înaltul nivel artistic probat o dată in plus de cvartetul din Iași Voces contemporanae, precum și spectacolul teatrului gălățean cu opereta Contesa Maritza la care și-au dat concursul Dorin Teadorescu, Rodica Mincev, Rodica Truică. Virgil Bojescu și Daniela Diaconescu- de la Teatrul de Stat de Operetă din București) — iată alte momente de mare atracție si de incontestabilă valoare artistică, ce explică afluența mare a publicului.Punctul culminant, printre a- tîtea spectacole de ținută, l-a constituit însă Gala laureaților concursurilor naționale și in

ternaționale din ultima zi muzicală gălățeană, la care au participat Adriana Mesteș, de la Opera Română din Iași, Cristian Caraman, de la Teatrul Liric din Craiova. Mihnea La- matic, de la Conservatorul „Ci- prian Porumbescu" din București, Liliana Nichiteanu, soiistă a Teatrului gălățean (câștigătoare în acest an a premiului al II-lea la concursul international de la Viena, precum și a premiului Operei din Oslo), Gladiola Nlțulescu, tot de la Teatrul din Galați, și Emilia Oprea, de la Teatrul Muzical din Constanta. Așadar, se poate observa cu ușurință, o adevărată concentrare de forțe artistice reprezentînd o bună parte a instituțiilor de profil din țară.De altfel, noul director al Teatrului din Galați, Marcel Ionescu, observa cu îndreptățire că următoarea ediție trebuie să aducă in fața spectatorilor un repertoriu la fel de bine gîndit, în care, însă, lucrările românești să fie mai bine reprezentate, o participare din tară mai numeroasă, răspunzind astfel exigențelor unui public tot mai numeros și tot mai bun cunoscător al acestui fenomen artistic, Toate acestea, precum și alte modalități ce se au în vedere (de pildă, cicluri de spectacole prin care elevii, studenții, tinerii muncitori să se familiarizeze cu pagini celebre ale muzicii simfonice, ale operei, operetei, canțonetei, șanso- netei etc.), nu urmăresc de fant decît două obiective : satisfacerea exigențelor publicului deja format și atragerea in continuare a publicului tînăr, altfel spus, completarea educației sale culturale, estetice.
CRISTIAN ROPESCU

• PUBLICITATE PENTRU TINERET • PUBLICITATE PENTRU TINERET • PUBLICITATE PENTRU TINERET •

In luna decembrie, LUNA CADOURILOR, să oferim 

celor dragi cadouri frumoase, utile, moderne.

Iată cîteva sugestii de daruri, ce vor face cu sigu

ranță plăcere :

— rochii, bluze, fuste, pantaloni, mantouri și jachete 

cu o linie modernă, practice și elegante ;

— pulovere, veste, jachete, fulare și căciulițe trico

tate, călduroase, practice, într-o mare varietate de con

texturi și culori ;

— tricotaje pentru copii, rochițe, fustițe, bluzițe, 

costumașe, jachete, pantaloni, salopete estetice și func

ționale adaptate pentru fiecare grupă de vîrstă.

Vizitați din timp magazinele și raioanele speciali

zate ale comerțului de stat pentru a putea pregăti da

rurile ce vor fi oferite celor dragi în LUNA CA

DOURILOR.

In perioada 24 XII 1989 — 2 I 1990 Asociația 

Sportivă CENTROCOOP în colaborare cu Re- 

coop—București, I.H.R. Eforie Nord și Federa

ția Română de Șah organizează în stațiunea 

Eforie-Nord a doua ediție a Festivalului Inter

național de Șah „Trofeul Recoop" cu petrece

rea revelionului 1990.

Cazarea participanților se face la Hotelul 

Brad din stațiunea Eforie-Nord.

Ședința tehnică va avea loc pe data de 24 

XII 1989 ora 12,00 la Hotelul „Europa".

Relații suplimentare la CENTROCOOP 

București, telefon 14 48 00/123.

ADAS VĂ RECOMANDĂ 
ASIGURĂRI AUTO

La Administrația Asigurărilor de Stat puteți 
contracta diferite feluri de asigurări facultative 
auto cum sint :

• asigurarea globală pentru avarii auto 
(casco) ;

• asigurarea autoturismelor numai pentru 
pagubele produse ca urmare a accidentelor de 
circulație ;

• asigurarea suplimentară pentru pagube
le produse autoturismului condus de altă per
soană decît asiguratul sau rude ale acestuia ;

• asigurarea de accidente a conducători
lor de autoturisme și a altor persoane aflate 
în autoturisme.

Pentru orice informații în legătură cu asigu
rările vă puteți adresa sucursalelor ADAS, 
punctelor operative de lucru sau inspectorilor 
ADAS.



Mesaje de felicitare adresate 

tovarășului Nicolae Ceaușescu 

Tovarășului NICOLAE CEAUȘESCU
Secretar general al Partidului Comunist RomânStimate tovarășe Ceaușescu,Cu prilejul realegerii dumneavoastră tn funcția de secretar general al Partidului Comunist Român, vă adresez felicitări și cele mai bune urări de prosperitate poporului român prieten.

MILAN PANCEVSKI
Președintele Prezidiului Comitetului Central 

al Uniunii Comuniștilor din Iugoslavia

Domnului NICOLAE CEAUȘESCU
Secretar general al Partidului Comunist Român 

Președintele Republicii Socialiste Româniaîmi este deosebit de plăcut să vă adresez sincere și călduroase felicitări, în numele meu și al membrilor Partidului Poporului din Pakistan, cu ocazia realegerii dumneavoastră in funcția de secretar general al Partidului Comunist Român.Relațiile dintre Pakistan și România se caracterizează prin prietenie și strînsă cooperare. Fie ca aceste relații să se dezvolte tot mai puternic, in interesul reciproc al popoarelor noastre.Mă folosesc de acest prilej pentru a vă transmite urări de sănătate și fericire, iar poporului român progres continuu și prosperitate.Vă rog să primiți asigurarea înaltei mele considerații.
BEGUM NUSRAT BHUTTO

Președintele Partidului Poporului din Pakistan 
Vicepremier al Guvernului Republicii Islamice 

Pakistan

Domnului NICOLAE CEAUȘESCU
Președintele Republicii Socialiste România 

Secretar general al Partidului Comunist RomânIn numele poporului somalez și al meu personal, doresc să Vă felicit cu ocazia realegerii dumneavoastră ca secretar general al Partidului Comunist Român.Folosesc acest prilej pentru a vă transmite cele mai bune urări de fericire personală, precum și de prosperitate poporului Republicii Socialiste România.
MOHAMED SIAD BARRE

Președintele Republicii Democratice Somalia

TELEGRAME
Tovarășului NICOLAE CEAUȘESCU

Secretar general al Partidului Comunist Român 
Președintele Republicii Socialiste Româniaîn numele Prezidiului Republicii Socialiste Federative Iugoslavia și al meu personal, vă adresez cele mai calde mulțumiri pentru sentimentele de compasiune pe care ni le-ați transmis cu ocazia accidentului tragic de la mina Aleksinac.

Dr. IANEZ DRNOVSEK
Președintele Prezidiului Republicii Socialiste 

Federative Iugoslavia

Președintelui Republicii Socialiste România
NICOLAE CEAUȘESCU

Primului ministru al Guvernului Republicii 
Socialiste România

CONSTANTIN DÂSCÂLESCUVă exprimăm mulțumirile noastre pentru caldele salutări pe care pi le-ați adresat cu prilejul celei de-a 45-a aniversări a eliberării patriei șl, la rindul nostru, transmitem cele mai bune urări de bunăstare și prosperitate pentru poporul român prieten.Dorim ca prietenia tradițională și colaborarea dintre popoarele și țările noastre să se dezvolte continuu.
RAMIZ ALIA

Președintele Prezidiului Adunării Populare 
a Republicii Populare Socialiste Albania

ADIL CARCANI
Președintele Consiliului de Miniștri 

al Republicii Populare Socialiste Albania

importante succese ale unităților 
economice din județul Covasna

Bdtălia pentru nou, bătălia pentru noi

Intr-o telegramă adresată 
tovarășului NICOLAE 
CEAUȘESCU, secretar general 
al Partidului Comunist Român, 
președintele Republicii Socialis
te România, Comitetul Județean Covasna al P.C.R, raportează că oamenii muncii din unitățile economice ale județului au îndeplinit, Ia data de 11 decembrie, planul la producția-marfă pe 4 ani din actualul cincinal. Aceasta Va permite realizarea, pînă la Sfîrșitul anului, a unei producții suplimentare în valoare de peste 550 milioane lei, concretizată în 265 000 tone lignit, 388 000 metri pătrați țesături din bumbac și tip bumbac, confecții textile etc. Apli- cind cu fermitate principiile mecanismului economico-finan- ciar, autoconducerii și au- togestiunii — se subliniază în telegramă — producția netă industrială a sporit în acest cincinal cu aproape 46 la sută.E7..7 : ."ffi WWTWdraMM»'' IM—BMl MM——

SPORT
Un interesant și atractiv turneu de box, la Constanța: Cupa „30 Decembrie"

ACEȘTIConstănțenii sînt, prin tradiție, mari amatori de box. Nu in- timplător aici se organizează, intr-un an, mai multe competiții pugilistice decit in orice județ. Iar ca un argument al pasiunii localnicilor pentru „nobila artă" este numărul mare de spectatori — cifra de 3 000 este ea insâși relevantă — care umplu pînă la refuz, de fiecare dată, primitoarea Sală a sporturilor din centrul municipiului.Tradiția pugilatului dobrogean — cu centre la Constanța, Mangalia sau Medgidia — ca și performanțele dobîndite de-a lungul .timpului de reprezentanții litoralului românesc fac ca și astăzi acestei discipline factorii locali să-i acorde toată a- tenția și un mare și generos sprijin. Și cum boxul trăiește, mai mult prin pasionați! și animatorii lui. aici, la Constanța, avem cu adevărat dreapta măsură a'lucrurilor. Pentru că anul acosta în județ s-au organizat cinci turnee, din care trei în Constanța, cel mai important fiind turneul internațional „Mâ
nușa litoralului" ce se organi- 

cheltuielile totale au fost diminuate cu 114 lei la 1 000 lei producție-marfă industrială, concomitent cu economisirea a 8 600 tone metal, 17 600 tone combustibil convențional, 8 900 MWh energie electrică. Totodată, producția destinată exportului a crescut cu 18 la sută pe seama sporirii volumului produselor din industriile electrotehnică, ușoară și de prelucrare a lemnului.Toate aceste realizări dobîn- dite de oamenii muncii din județul Covasna, se arată in încheierea telegramei, demonstrează cu puterea faptelor justețea politicii partidului nostru de repartizare armonioasă a forțelor de producție pe Întreg teritoriul țării, condiție e- sențială a asigurării realei și deplinei egalități în drepturi, de afirmare a personalității u- mane, a tuturor fiilor patriei fără nici o deosebire.

MINUNAȚI OAMENI DE SPORTzează, In mod tradițional, în sezonul estival ajuns vara aceasta la ediția jubiliară, a XX-a !Cu numai o lună în urmă, mal exact in zilele de 18—19 noiembrie a.c„ în aceeași Sală a sporturilor a fost organizat „Criteriul speranțelor" la box, care s-a bucurat de o numeroasă participare — peste 80 de juniori, din tot județul — și de un real succes de public. Poate și pentru că, atunci, printre invitați s-au numărat proaspeții medaliați la recentele C.M. de la Moscova, Francisc Vaștag — aur, primul titlu mondial pentru boxul românesc, și Rudei Obreja — bronz, împreună cu maeștrii lor din ringui dinamovist, T. Nicu- lescu și V. Vrînceanu. Demonstrația lor a fost îndelung a- plaudată, poate și ca un reflex pentru marile lor performanțe dobindite la „mondiale".Acum, aceiași factori de organizare — C.J.E.F.S. Constanța, Comisia județeană de box și C.S. Farul — demonstrîndu-și spiritul de inițiativă, organizează in zilele de vineri 15 și, sîm- bătă, 16 decembrie — turneul

PInâ prin '60 i se spunea oarecum ironic „Aracet", conform singurului produs care se fabrica aici. Mai trebuia să treacă vreo 10 ani, ca prin schimbări și extinderi succesive întreprinde
rea Chimică Rișnov să-și merite cu adevărat numele. Cînd a intrat in fabrică, Mihai Berea nu avea nici 20 de ani, asemeni tuturor colegilor de la „poliace- tal" — noua secție ce trebuia să intre tn probe tehnologice....... Deexperiență in domeniu nu putea fi vorba, dar eram tineri și voiam să facem ceva. Trecusem, In colaborare cu secția de cercetări, la fabricarea pentru prima dată in Rîșnov a alcoolului poli- vinilic și erau destule de pus la punct. In laborator e una și în producție alta. Pmă să ajungem la soluția optimă am încercat zeci de variante, am avansat idei inedite — unele din ele recunoscute ulterior ca inovații — cel mai grozav lucru din toate fiind însă atmosfera de lucru, orele petrecute Împreună după program, prietenia care s-a legat atunci intre noi. Așa aveam să descopăr câ drumul creativității începe adeseori de la o întrebare simplă și urgentă, nespec- taculos adică. Totul e să-ți pul mintea la contribuție și să-ți fad meseria la adăpost de invidii sau ambiții deșarte. Sînt situații cînd e cu neputință să îți „parcelezi" cu exactitate contribuția la o soluție, cînd dialogul și intretăierea sugestiilor fac să țișnească aproape miraculos o idee originală. In orice caz, obținerea primei șarje de alcool polivinilic a fost o lecție pe care noi (Nicolae Stefănescu, Ro- mică Hapău, Vasile Viorel, Victor Ibănescu etc.), proaspeți absolvenți ai unei școli profesionale nu o vom uita niciodată". La aproape 30 de ani, Mihai Berea are deja o biografie, cum

Manifestări 
cultural-educative 

organizate 
de Muzeul 

literaturii române 
din Capitală înaltele Idealuri ale umanismului revoluționar socialist, literatura națională ca permanență a educației patriotice sint coordonatele tematice ale manifestărilor cultural-educative organizate în această săptămînă de Muzeul literaturii române din Capitală. Simpozioane și dezbateri, la care iau parte scriitori și editori, privesc funcțiile și rolul literaturii in procesul edificării societății socialiste în patria noastră, literatură străbătută de un profund spirit militant revoluționar, al cărei permanent izvor de inspirație il constituie realizările epocale ale României contemporane, poporul, constructor conștient al societății socialiste. Dezbaterile sînt puse sub semnul exigențelor Educării cititorilor in spirit patriotic, revoluționar, formulate de secretarul general al partidului, tovarășul Nicolae Ceaușescu, la Congresul al XIV-lea al P.C.R., congresul marilor victorii socialiste, ce conferă noi deschideri și creației noastre literare. în- tilnlrile cititorilor cu personalități ale scrisului românesc, expozițiile documentare de carte și artă plastică, recitalurile de poezie și muzică patriotică și revoluționară pun în lumină preocuparea constantă pentru valorificarea moștenirii clasice, obiectiv major al politicii culturale a partidului nostru.Centenarul Mihai Emines- cu și Ion Creangă este o- magiat cu acest prilej prin manifestări consacrate celor două personalități liters- rare de excepție ale literaturii române, contribuției a- eestora la crearea de valori nepieritoare ale culturii naționale. (Agerpres)

dotat cu „Cupa 30 Decembrie". Despre această nouă competiție, care încheie un an fructuos de realizări și inițiative locale, ne-a vorbit zilele trecute, Dra- 
goș Chilea, președintele comisiei 
județene de box Constanța, și el un mare animator și pasionat al ringului, cum nu sînt mulți. Am aflat, astfel, că sint invitați 30 de boxeri din țară (de la cluburile Dinamo, Steaua, Rapid din Capitală, Sibiu, Drobeta- Turnu Severin, Cluj-Napoca, Cîmpulung etc.) alături de care vor concura alți 30 de sportivi constănțeni. Printre invitați, componenți ai lotului național — Rudei Obreja, Oct. Stoica, N. Aliuță, Nistor Relu, V. Adumitrosie, L. lelcean etc. alături de care își vor măsura puterile constănțenii FI. Roșioru, Marcel Doru, Redin Regep, Tudor Marian, Spiridon Valentin, Mihai Ion și alții. „Toate aceste 
turnee și acțiuni — ne-a decla
rat interlocutorul — fac parte 
dintr-un program de măsuri, 
mai amplu, pentru revitalizarea 
boxului in județul nostru, cu 
vechi și glorioase tradiții, pen

are, de fapt, și întreprinderea la care lucrează. între timp, experiența „polivinilicg" a luat proporții, de Ia un sortiment s-a ajuns la peste zece, unele din ele fiind exportate și competitive cu produse similare din Japonia sau R.F.G. Apoi, a apărut producția de lacuri și emul- sionări sau cea de polimerizări în flux continuu, întreprinderea Chimică Rîșnov fiind singura producătoare din țară de : aditivi pentru tratarea apelor reziduale, de adezivi speciali pentru porțelan și produse emailate, de lianți alcoolici pentru industria pielăriei și, nu peste
LECȚIA

CREATIVITĂȚII
mult timp, de parbrize auto In- casabile... „Explicația e simplă, ne spunea Francisc Nan, cercetător științific principal și totodată coordonator cu problemele introducerii noului în întreprindere. Dinamica producției e strîns legată de cea a creativității și cercetării. De altfel, un procent de aproximativ 70 la sută din,activitatea întreprinderii are lâ bază teme ale cercetătorilor noștri. Faptul că majoritatea lor o reprezintă tinerii e cu atit mai încurajator și lăudabil. Lupta pentru nou și pentru introducerea lui în procesul obișnuit de producție nu se poate face cu rutină, inerție, plafonare. Nu întîmplător acești tineri s-au zbătut și au reușit să introducă la Rîșnov cerceta

NU-I DELOC PREA DEVREMEO condiție importantă pentru a concura cu șanse de reușită .la admitere, fie în treapta I sau a Il-a de liceu, fie în facultate, este pregătirea acestei admiteri, cu a- tenție, cu consecvență și cu încredere, încă, de pe acum. Citeva sugestii în acest sens.Mai întîi, referitor la opțiunea propriu-zisă. Nu este deloc prea devreme să vă hotă- rîți măcar asupra domeniului, a profilului in care doriți să vă continuați studiile. Aceasta pentru a ști la ce materii aveți de învățat.Programul de lucru, fără a fi, deocamdată, la o intensitate foarte mare, trebuie, totuși, să fie cuprinzător, adică să găsiți în alcătuirea lui timp suficient și egal repartizat pentru studierea fiecărei materii cerute la admitere. Lu-
în atenția

în învdțămîntul superiorCa în fiecare an, facultățile organizea ză cursuri de pregătire la care se pot prezenta cei care doresc să candideze la admitere în învățămîntul superior. Sînt cursuri în care, eșalonat, se prezintă întreaga materie pentru diversele discipline de examen, urmind structurarea acesteia în manualele respective.Iată facultățile din București care orga nizează asemenea cursuri, duminica dimineața :• Politehnică — pentru toate profiluri le, de la ora 8, în clădirea din strada Polizu 9 Construcții — de la ora 9 9 Universitate — pentru. Filologie, de la ora 8 O A.S.E. — de la 'ora 8 ® Arte Plastice — de la ora 9 • I.A.T.C. — de la ora 9 C Conservator — la două săptămînî, de la ora 8,30 • Medicină și Farmacie — la două săptămîni, de la ora 9, în clădirea din strada Traian Vuia.în lunile următoare, vor începe astfel de cursuri și la alte facultăți:
9 Arhitectură O Agronomie O Istorie-Fiiozofie * Drept — toate în ianuarie 

O I.E.F.S. — în februarie 9 Matematică — în martie.
DIALOGURIRăspundem, în această rubrică, întrebărilor, aspectelor in general referitoare la admitere în toate formele de invățămint. Adresa pe care ne puteți scrie: „Scinteia tineretului", rubrica „Aveți examen la vară", Piața Scînteii, nr. 1, București.în continuare, cîteva răspunsuri.O Liana Martinescu, Timișoara — Calificarea în profesia de învățătoare o asigură numai liceul pedagogic. Cursuri echivalente sau examene de diferență nu există.

O Răzvan Valeriu, București — Profilul liceal metalurgie cuprinde următoarele mese-

TIMBRATErii: metalurgist feroase, metalurgist neferoase, lam inorist-tref ilator.
9 Mihnca Daniel Olteanu, București — Evident, în opțiunea școlară și profesională, fiecare dintre factorii implicați, elevi, școală, familie, își are rostul și rolul său. Sugestia, sfatul celor din jur vă pot ajuta în opțiunea dumneavoastră, adăugîndu-le cunoașterea de sine realistă și încrederea în forțele proprii.
9 Toma Victor, Iași 9 Stoica Mircea, Tîr- goviște — Ideile puse de dumneavoastră în discuție ni s-au părut de interes mal larg și vă promitem să le discutăm ceva mai amănunțit în viitoarele ediții ale rubricii noastre.

Rubrică realizată de FLORIN ANTONESCU

ai ■

tru rcactivizarea secțiilor, popu
larizarea boxului în rindurile ti
neretului in scopul de a atrage 
cît mai mulți prarticanți, din 
rindurile cărora să putem des
coperi marii campioni, marii 
performeri de miine. Sintem sti
mulați, încurajați in demersurile 
noastre și de Federația de spe
cialitate care, apreciind cadrul 
organizatoric și popularitatea 
boxului, ne-a încredințat orga
nizarea, în martie, anul viitor, 
a finalei importantei competiții 
de performanță care este „Tur
neul primăverii" criteriul de 
selecție pentru -Centura de aur» 
și loturile naționale. Și vrem să 
fim la înălțimea sarcinii care ne 
onorează". Cu asemenea oameni, cu asemenea inițiative și realizări, boxul constănțean va progresa, cu certitudine. La care nu mai avem nimic de adăugat decit lauda noastră pentru munca pasionată, pentru preocupare, inițiativă și răspundere, împreună cu cele mai calde urări de succese pentru viitor, ale a- cestor minunați oameni de sport.

V. CABULEA 

rea asistată pe. calculator. Acum, a apela la serviciile celor 10 calculatoare din dotarea fabricii e un lucru obișnuit. Pină și la- boranții stâpinesc tehnica și limbajele de specialitate pentru prelucrarea analizelor și a rezultatelor de care au nevoie. Meritul aparține întreprinderii, directorului Virgil Munteanu, care s-a îngrijit de o dotare modernă, corespunzătoare, dar în egală măsură și tinerilor care vor să facă ceva în fabrica a- ceasta. Ce mai, putem spune că avem tineri specialiști de toată isprava. De regulă, temele de cercetare sint abordate in echipe, 

folosindu-se strategii creative moderne și, judecind după rezultate, foarte eficiente. De asemenea, tot mai mulți sint cei care participă la sesiuni de comunicări științifice atît în țară, cît și peste hotare. Aș aminti pe Anca Duță, pe Stela Lungoci, Silvia Pațachia, Liviu Mititea- nu, Veronica Munteanu, Lucia Dumitrescu care au participat la prestigiosul Congres național de chimie de la Rîmnicu Vilcea, la manifestări științifice din Cehoslovacia, R.D.G. sau la sesiunile IUPAC. Forțe deci avem. Problema e cum anume le antrenăm intr-un efort comun și bine corelat cu necesitățile stringente ale întreprinderii. Abia la acest examen al practicii se vădește utilitatea secției noastre

erați în ritm susținut, avan- sind în paralel cu toate materiile. Cei care veți susține probe din materii pe care le învățați la școală în acest an fiți mereu la zi cu aceste materii. Timp de revenire la e- ventuale lecții neinvâțate nu va mai fi, pentru că, nu uitați, aveți de repetat și materii din anul sau din anii precedent!. Repetarea acestora trebuie/să vă preocupe de pe acum. Zilnic, după pregătirea lecțiilor curente, afectați un timp și nentru a revedea materiile din urmă. întîi cîte o oră, apoi căutînd să creșteți acest timp. Dar, atenție, nu brusc și nu doar din ambiția de a avea justificare că învă- țați mult și de toate, pentru că, în felul acesta, de fapt, nu reușiți să rețineți mai nimic. Lucrați în așa fel ca pînă la
candidaților la admiterea

9 Comentînd tragerea la sorți a grupelor Campionatului mondial de fotbal, ziarul „La Gazze- tta dello Sport" din Milano consideră că grupa B (de la Nea- pole și Bari ) este cea mai grea, cea mai aspră, iar grupa F (Cagliari) cea mai periculoasă din cauza incorigibililor suporteri englezi și olandezi. Ziarul „Tutto Sport" din Torino remarcă șansa ce se oferă echipei Italiei incă din prima fază, deși antrenorul Azeglio Viclni se arată prudent, afirmînd că turneul final al unui campionat mondial nu este niciodată ușor,
9 Internaționalul argentinian Diego Maradona a declarat, referitor la tragerea la sorți : „Cred că niciodată In Istoria campionatului mondial deținătoarea titlului n-a avut jocuri atît de grele din prima fază. Speram o grupă mai ușoară, cum este cea a Italiei de pildă. Va trebui să ne gîndim încă de pe acum la această Cupă mondială și să ne pregătim foarte bine dacă vrem să trecem în optimile de finală. Nu va fi deloc ușor. Brazilia e plasată ceva mai bine. Dar și ea va trebui să sufere pentru a obține calificarea.
9 Este adevărat, va trebui să luptăm pentru a ne califica în optimile de finală, a spus jucătorul brazilian Antonio Ca

de creație. Lăsînd modestia deoparte, putem spune că fabrica nu are probleme cu planul pentru câ datorită cercetării se poate trece rapid la alte produse. Sîntem pregătiți pentru asta, adeseori anticipînd cerințele. Am trecut, de pildă, la asimilarea parbrizelor auto. Inițial, am avansat oferte de colaborare, dar pină la urmă ne-am trezit tot singuri. E o chestiune dificilă la care nu se încumetă nici chiar firme cu pretenții din străinătate. Noi am reușit Intă- rindu-ne și mai mult convingerea câ cel mai bine e să te bazezi pe forțele proprii. E o constatare tonică și necesară pentru niște tineri la început de drum. Pe de altă parte asta nu înseamnă izolare de lumea științifică, de căutările cele mai noi în domeniu. Dimpotrivă. O fi Rîșno- vul un oraș mic, dar asta nu ne împiedică să avem relații de cooperare și schimburi cu instituții de cercetare din Bulgaria, Cehoslovacia, R.D.G. sau R.F.G. O- ferta noastră e mare, ea inclu- zind — pe baza unor cercetări proprii — pînă și probleme stringente de ecologie (aditivi pentru tratarea apelor uzate) sau cele de exploatare petrolieră (metode moderne de recuperare a țițeiului cu polimeri de tip ,.polias"). Cu o medie a brevetelor de invenții de 4—5 pe an, sintem un partener serios de discuție. Cercetarea, cum lesne se poate observa și din documentele de partid, nu este un scop in sine, ci o responsabilă acontare a unui viitor mai mult sau mai puțin apropiat, încu- rajîndu-și tinerii și munca lor de cercetare, întreprinderea Chimică Rîșnov nu face decit să-și afirme propria sa maturitate".
S. PREDA

sfîrșitul primului trimestru sau, cel tirziu, pînă la anul nou, să aveți materiile din urmă complet repetate. A- ceasta înseamnă ca nimic din conținutul lor să nu vă mal fie necunoscut. Desigur, a- profundarea și detalierea vor urma după aceea.învățați, tot timpul, în scris, nu faceți doar o lectură a manualelor. Am auzit, chiar zilele trecute, o așa-zisă metodă de învățare pe care o reproduc, dînd-o ca exemplu de cum nu trebuie, in nici un caz, să procedați: „E prea devreme, n-are rost să te apuci de învățat. Iei manualul, il citești de la început pînă la sfîrșit, pe urmă iar îl iei și iar îl citești și tot așa, de cîteva ori și să vezi că-ți dai seama că 1-al învățat pe tot".

MOHIDO '90reca. Sînt totuși încrezător că vom reuși. Echipa noastră este în ascensiune, iar antrenorul Lazzaroni va găsi, desigur, idei tactice adecvate pentru fiecare din adversarii noștri.
9 Delegatul federației din Camerun a declarat că tragerea la sorți i s-a părut prea dirijată. înțelegem — a spus el — că există interese financiare, dar după stabilirea capilor de serie în continuare trebuia să se facă o tragere la sorți obișnuită, punînd pe picior de egalitate toate echipele. în ce ne privește ne vom strădui să demonstrăm valoarea fotbalului african, care s-a impus și la alte competiții.
9 La agenția pariurilor sportive din Londra, după tragerea la sorți a grupelor celui de-al XLV-lea Campionat mondial de fotbal, prima favorită este Italia, cotată 7—2, urmată de Brazilia, Olanda și R.F. Germania 5—1, Argentina 9—1, Anglia 12—1, U.R.S.S. 16—1, Spania 20—1, Uruguay 25—1, România, Cehoslovacia, Iugoslavia, Belgia 33—1, Columbia și Irlanda 40—1, Scoția și Suedia 50—1, Austria 80—1, Coreea de Sud 250—1, Camerun și Egipt 500—1, Costa Rica 750—1, Emiratele A- rabe Unite 1 000-1 și S.U.A. 1500—1.

Pe cîțiva guadrați
GORJ 9 Tinerii, sub directa conducere și îndrumare a 

organelor și organizațiilor de partid, își concentrează efor
turile in direcția obținerii unor producții sporite, peste pre
vederile planului. O atenție deosebită se acordă, in spiritul 
exigențelor formulate de tovarășul Nicolae Ceaușescu, se
cretarul general al partidului, asigurării bazei tehnice și de 
materii prime , încadrării in normele de consum planificate, 
recuperării și reintroducerii in circuitul productiv a unor im
portante cantități de materiale refolosibile 9 Brigăzile tine
retului din bazinele miniere Motru și Rovinari au extras, 
peste plan, in săptămina care a trecut, 6 000 tone cărbune, 
excavind și transportînd, in același timp, 150 000 mc steril. 
Totodată, au fost executate lucrări de pregătire abataje de 
mină pe 40 ml și recondiționate piese de schimb in valoare 
de 300 000 lei 9 Alți 3 000 de tineri, din aceleași bazine mi
niere, au acționat peste orele de program pentru extrage
rea, peste plan, a 7 500 tone cărbune, 3 000 mc steril, recupe- 
rind și recondiționind 420 suporți metalici. Au fost reparate, 
de asemenea, trei combine de înaintare în subteran tip PL 3 
9 In cadrul amplelor acțiuni politico-ideologice ce se des
fășoară in această perioadă, la întreprinderea Minieră Mo
tru a avut loc prezentarea expunerii „Documentele Congre
sului al XIV-lea al Partidului Comunist Român — perspec
tive luminoase pentru ridicarea patriei pe noi culmi de pro
gres și civilizație socialistă".

Întrebări pentru

Compozitorul MIRCEA DRAGAN
— După propria dv. măr

turisire, ați împlinit recent 
24 de ani de activitate mu
zicală. Ce ați făcut in acești 
ani ?— Am condus 3 formații — „Sideral", „Mondial" și, din 1972, „Romanticii" — cu care am efectuat numeroase turnee în țară și peste hotare și, paralel, am desfășurat o constantă activitate componistică.

— O activitate pe cil do 
constantă, pe atit de rodni
că și încununată de succes, 
dacă avem in vedere șlagă
rele pe care le-ați lansat 
de-a lungul timpului.— Să nu exagerăm...

— Care dintre ultimele dv. 
compoziții considerați că pot 
deveni șlagăre ?— „Iubirea mea", din re
Foto- 
album

Ninge 7 Nu ninge...
Fotografie de 

GIGEL 
MOTO I AN U

EXPOZIJIE DE PICTURĂLa Centrul de creație și cultură socialistă „Cîntarea României" pentru tineret din municipiul Giurgiu a tost deschisă expoziția de pictură „Memoria vîrstelor" a.tinerei artiste plastice amatoare Camelia Popescu. Traducătoare la Combinatul Chimic din Giurgiu, laureată a ultimei ediții a Festivalului național „Cîntarea României", Camelia Popescu s-a afirmat ca un talent polivalent avind realizări notabile în literatură, artă plastică, muzică și teatru. Folosind diverse tehnici de lucru — pictură pe sticlă, pe pînză și pe lemn — fiecare tablou expus transmite un mesaj plin de sensibilitate pentru tot ceea ce este frumos și curat in om, „acest unic fenomen care are încă puterea de a mă ului și impresiona, pentru că cel ce iubește culorile iubește în primul rind omul", după cum se exprimă autoarea. Dintre lucrările expuse se remarcă' „Micul marinar", „La carnaval" și „Adolescență", o triadă ca o „simfonie a vîrstelor", „Mama" — realizare tehnică de excepție, ce exprimă dragostea și respectul, sentimente universal valabile, pentru cea care ne-a îndrumat pașii către orizonturile luminoase ale cunoașterii iumii —, „Libertate" „Speranță" și „Dans african", lucrări ce întruchipează ideea solidarității cu lupta tuturor celor asupriți. Un alt grupaj cuprinde „Flori de toamnă", „Nostalgie" și „Așteptare", lucrări cu o cromatică deosebit de expresivă.Vizitînd această expoziție, admirînd lucrările expuse, ți se relevă sensibilitatea profundă a acestei tinere plasti- Ciene al cărei ideal artistic nu este acela de a așeza pe pînză cit mai armonios culorile, ci de a le transmite cit mai armonios în sufletul celor care îi privesc lucrările, de a declanșa emoția în privirile celor care se regăsesc în universul cromatic pe care l-a creat.
MIHAIBOGATU

DEZBATERE
Școala Generală nr. 3 

Hunedoara a fost gazda unei interesante acțiuni de orientare școlară și profesională, cit și de pregătire a pionierilor pentru a deveni uteciști, la care au participat elevii claselor a VIII-a, aceasta sub generosul generic „Univers de 
muncă și conștiință revo
luționară". Dezbaterea la care au participat, printre alții, loan Gostian — sub- inginer (C.S.H.), Nicoleta Barbu — maistru (întreprinderea de tricotaje tip lină), Carmen Dohangie 

DECADA CLUBULUI „FEMIflA"S-a încheiat, de curînd, desfășurarea celeî de-a V-a ediții a decadei Clubului „Femina" al Palatului Culturii din municipiul Pitești, amplă manifestare care a inclus în program o gamă largă, diversă și atractivă de activități. Cu acest prilej, la Palatul Culturii, la Centru! de creație și cultură socialistă „Cîntarea României" pentru tineret, în cartierele municipiului Pitești, tn întreprinderi și în căminele pentru tineret au avut loc simpozioane, dialoguri-dezbatere, schimburi de experiență, pe teme de interes major, expoziții de pictură și de carte, proiecții de filme documentar-științifice și recitaluri de poezie. (L.U.).

Rubrică realizată de LAURENȚIU OLAN

pertoriul formației „Romanticii", „Să fiu cu tine", lansată anul acesta de Mira- bela Dauer și piesa „Să-ml! dăruiești iubirea", pe care am compus-o tot pentru Mi- rabela Dauer.
— Spuneți-mi o dorință, 

care sperați să devină rea
litate in viitorul apropiat.— Să realizez cu formația „Romanticii" un nou L.P., care să cuprindă succesele din ultima perioadă. Și tot o dorință este aceea de a-i menționa pe colegii mei* din formația „Romanticii", la care țin foarte mult : Cornel Oancea, Paul Marian, Florian Secula, Marius Voicu $1 Nelu Marcam
LAURENTIU UNGUREANV

— lucrător comercial (I.C.S.M.I.) și prof. Ioan Beșchiu — s-a transformat într-un autentic dialog al participanților despre viață și viitor, cu oameni ce demonstrează zi de zi, prin faptele lor, că numai prin muncă și' dăruire deplină poți cuceri piscurile semețe și dorite ale vieții. Momentul folcloric „Cu dra
goste de neam și țară" Semnat de Lorena Istra te, elevă la Liceul nr. 3 din localitate, a întregit armonios ineditul activității. 
(Ioan Vlad).



STIRINOTE-COMENTARII-STIRI-NOTE-COMENTARII-STIRI-NOTE-COMENTARII

Deschiderea lucrărilor sesiunii speciale tineretul al U.R.S.S.

NAMIBIA: Spre anul I al independenței

apartheiduluiNAȚIUNILE UNITE 12 (A- gerpres). — La sediul din New York al Națiunilor Unite.au început lucrările celei de-a XVI-a sesiuni speciale a Adunării Generale a O.N.U. consacrate a- partheidului și consecințelor sale asupra sudului continentului african. La recomandarea Adunării Generale a O.N.U., la dezbaterile din cadrul sesiunii speciale iau parte reprezentanți ai mișcărilor de eliberare națională din Africa de Sud, recunoscute de către Organizația Unității Africane (O.U.A.).Deschizind lucrările sesiunii speciale, Joseph Garba, președintele Adunării Generale, a O.N.U., a chemat țările din întreaga lume să acționeze împreună pentru lichidarea cît ptai grabnică a sistemului de a- partheid.

■■ Discriminarea rasială este o componentă a sistemului de a- partheid, reprezintă o încălcare a principiilor Cartei O.N.U. care nu mai poate fi tolerată — a declarat in cuvîntul său Javier Perez de Cuellar, secretar general al O.N.U. Evocînd eforturile O.N.U. in direcția reglementării conflictului din Africa de Sud și normalizării situației din această parte a continentului african, Javier Perez de Cuellar a subliniat că apartheidul reprezintă un pericol pentru pacea și securitatea internațională.Stateld africane au supus spre examinare sesiunii speciale un proiect de declarație finală asupra problemelor în dezbatere.
Mesaj al secretarului general al O.N.U.

cu prilejul celei de-a XX-a aniversări a Declarației 
pentru progres social și dezvoltareNAȚIUNILE UNITE 12 (A- gerpres). — Secretarul general al O.N.U., Javier Perez de Cuellar, s-a pronunțat pentru unirea eforturilor pe plan' internațional pentru asigurarea securității alimentare, depășirea stării de sărăcie, protejarea mediului înconjurător, ocrotirea sănătății, promovarea învăță- mîntului și asigurarea locuințe- ‘lor pentru toți oamenii. într-un mesaj adresat cu prilejul celei de-a XX-a aniversări a Deda-

rației pentru progres social șl dezvoltare, secretarul general al O.N.U. s-a pronunțat pentru adoptarea unor programe economice de care să beneficieze toate sectoarele sociale. Obiectivele incluse în declarația a- miritită — între care eradicarea sărăciei, foametei și malnutri- ției, â analfabetismului — sint și astăzi valabile, se arată în mesajul secretarului general al O.N.U.

MOSCOVA 12 (Agerpres) — Marți, Ia Moscova s-au deschis lucrările Congresului al II-lea al Deputaților Poporului al U.R.S.S. Potrivit agendei preliminare care va fi completată și aprobată în cursul dezbaterilor — relatează agenția T.A.S.S. — Congresul va examina măsuri In vederea însănătoșirii econo-

miei țării, pe baza unui raport al lui Nikolai Rijkov, președintele Consiliului de Miniștri al U.R.S.S., măsuri in vederea perfecționării legislației, amendamente la Constituția U.R.S.S. in vederea organizării alegerilor in organele puterii de stat republicane și locale, alte proiecte de legi.
Iconomia R.D.G. a înregistrat o scădere în termeni 

reali a producției și productivității muncii• • • •

activi- a ini- arată

Acțiuni și luări de poziție pentru pace 
și dezarmareSTOCKHOLM 12 (Agerpres). — Sub egida Institutului internațional de la Stockholm pentru cercetări în domeniul păcii (SIPRI), în capitala Suediei a fost dat publicității un studiu intitulat „Forțele și instalațiile militare ale S.U.A. in Europa", în document se arată că, în prezent, în Europa sînt staționați peste 312 000 de militari a- mericani, există 224 de instalații militare americane pe teritoriul vest-german, iar în diferite țări ale N.A.T.O. se amplasate circa 554 mii de material militar. Totodată, este relevat faptul că în ifltimii ani cheltuielile militare pentru Întreținerea bazelor militare a- mericane au sporit rapid, ajun- gind în prezent la 9.6 miliarde dolari. Este vorba de o risipire uriașă de resurse materiale și umane, în condițiile în care în țările occidentale, inclusiv în S.U.A., persistă fenomene grave ca șomajul și inflația, se accentuează discrepanțele dintre bo- gați șl săraci.

grupărilor antirăzboinice se numără reducerea bugetelor militare și renunțarea la proiectele de înarmare, în special în domeniul nuclear. Astfel, Liga pentru apărare socială (B.S.V.) a criticat prevederile noului buget militar vest-german, arătînd că majoritatea populației consideră drept exagerate sumele prevăzute în acest document.
află tona

BONN 12 (Agerpres) — Mișcarea pentru pace vest-germană " și-a intensificat în această perioadă de sfîrșit de an acțiunile. Intre principalele revendicări ale

WASHINGTON 12 (Agerpres) — Majoritatea populației din S.U.A. se pronunță în favoarea unei reduceri drastice a bugetului militar al țării, indică un sondaj realizat de institutul Gallup. De asemenea, peste 50 la sută dintre americani consideră că sumele economisite în bugetul Pentagonului trebuie să fie destinate soluționării unor probleme sociale stringente și e- chilibrării bugetului țării. Tn același sens s-a pronunțat șl cunoscutul expert american în problemele dezarmării, William Kaufmann, care a prezentat recent un studiu pe această temă* în care aprecia că în următorii zece ani, S,U.A. ar putea reduce cheltuielile sale militare de la 300 miliarde dolari anual, cît sint în prezent, la 160 miliarde pe an.

Manifestații ale 
studenților franceziPARIS 12 (Agerpres). — în ultimele săptămini, în numeroase universități franceze s-au intensificat manifestările de nemulțumire ale studenților, personalului administrativ și cadrelor didactice față de condițiile materiale neadecvate în care se desfășoară activitatea în institutele de învățămînt superior, scrie ziarul francez „Le Monde". Astfel, consiliul de administrație al Universității din Franche-Com- tâ a decis organizarea unei zile a „porților deschise" pentru a susține revendicările personalului administrativ. La Nantes, mii de studenți au manifestat, ce- rînd suplimentarea fondurilor și localuri corespunzătoare desfășurării procesului de învățămînt. La Nanterre, conducerea universității a relevat că în condițiile existente este imposibilă primirea unui număr crescînd de studenți, dezvoltarea tății de cercetare și țiativelor pedagogice, cotidianul francez.

Copiii — primele victime 
ale subdezvoltăriiNAȚIUNILE UNITE 12 (A- gerpres) — La sediul O.N.U. de la New York a fosț difuzat un raport al directorului executiv al Fondului O.N.U. pentru copii (UNICEF) privind situația copiilor în lume, ca și sarcinile ce urmează a fi soluționate de omenire pentru asigurarea unui viitor mai bun tinerei generații de pe Terra. Documentul atrage atenția asupra faptului că dacă situația actuală nu se va schimba în termenul cel mai scurt, în 1990 peste 100 de milioane de copii își vor pierde viața, dintre care jumătate ca urmare a unor cauze ce ar fi putut fi înlăturate cu minimum de cheltuieli. Este o rușine pentru omenire faptul că, în fiecare săptămînă, circa 250 000 de copii mor din cauza unor boli ușoare, ca și de inaniție. Pe de altă parte, UNICEF acordă o mare însemnătate desfășurării în cursul anului viitor a unei intîlniri internaționale la cel mai înalt nivel, dedicată problematicii copiilor. în cadrul acestei reuniuni, reprezentanții statelor din toate regiunile lumii vor putea dezbate aspecte legate de o nouă abordare a problemelor coDiilor, vor lua o serie de măsuri pentru salvarea in deceniul nouă a 50 de milioane dfe copii preșcolari și crearea unor condiții normale de dezvoltare pentru alte milioane de țineri cetățeni ai Terrei.

Realități din lumea capitalului
Criza locuințelor o expresie dramatică

a unor inechități
Criza locuințelor, componentă deloc neglija

bilă a profundei crize de structură care afec
tează țările capitaliste, capătă accente tot mai 
grave. Pauperizarea rapidă a unor pături largi 
aie populației, programele de austeritate, caro 
vizează în primul rind reducerea subvențiilor 
pentru construcția de clădiri sau apartamente 
relativ ieftine — și prin care guvernele în
cearcă să iasă din starea de criză tot pe seama 
cetățeanului cu venituri mici, de multe ori la 
limita subzistenței, scumpirea cu fiecare zi a 
chiriilor și serviciilor in acest domeniu și, nu in 
ultimul rind, politica socială în problema lo
cuințelor fac, ca la ora actuală, acum cînd 
iarna a intrat în rigorile ei, această problemă 
să devină pentru mulți, foarte mulți cetățeni 
occidentali, de-a dreptul dramatică. înseși mij
loacele de informare occidentale trag un sem
nal de alarmă în legătură cu miile și miile de 
oameni lipsiți de adăpost, care dorm și „tră
iesc" in stațiile de metrou, în clădiri părăsite, 
in condiții inumane. A devenit deja notoriu.

• spre exemplu, că cea mai mare metropolă a- 
mericană, New York-ul, își adăpostește o parte

mare, 40 la sută 
hispano-americanilor 

familiile 
culoare, 

nivelul

Chiriile — o creștere 
fără precedent în timp ce în cartierele zidențiale ale marilor orașe,re-_ ____ .____ ______ .multe locuințe stau goale, proprietarii neadmițînd să le în- . chirieze decît la prețurile exorbitante practicate curent pentru astfel de spații, la marginea orașelor, în cartierele insalubre și supraaglomerate se anunță zilnic „sosirea" a zeci și sute de familii, care părăsesc locuințele lor pentru cele din aceste zone, singurele care le mai sînt accesibile in condițiile creșterii exorbitante, fără nici o bază economică a costului chiriilor. Spre exemplu/ un studiu recent referitor la tuația spațiilor de locuit în marile orașe americane arată că în anii ’80, în timp ce numărul săracilor a crescut în S.U.A. cu 25 la sută, numărul locuințelor cu chirii accesibile a scăzut cu 25 la sută, cauzg principală fiind reducerea con-.tlnuă a subvențiilor guvernamentale pentru construcția de clădiri cu apartamente relativ ieftine, precum și intensificarea procesului de evacuare a celor săraci din cartierele unde se construiesc buildinguri moderne cu chirii mari. Drept ur-

si-

sociale profunde
din cetățenii Iui în sistemul subteran al rețe
lei de tcrmoficare, unde mii și mii de „cetățeni 
liberi" s-au adăpostit de intemperiile iernii. 
Dar problema locuințelor este cu mult mai 
complexă. Dacă pentru cei care dorm sub ce
rul liber situația este dramatică, nu mai puțin 
gravă este aceea a sutelor de mii de cetățeni ai 
lumii capitaliste, care trăiesc in locuințe su
praaglomerate și cu atit mai puțin a milioane
lor de familii, care din zi in zi trebuie să plă
tească in contul chiriei locuinței, 20, 30 și chiar 
mai mult de 50 la sută din venitul lor. Pen
tru cetățeanul occidental problema chiriei a 
devenit la fel de obsedaAtă ca și spectrul șo
majului sau al insecurității determinate de 
creșterea la cote alarmante a violenței, a pe
ricolului de a cădea victimă unui atac cu mină 
armată, sau de a fi jefuit. în condițiile actuale, 
casa, căminul, aeea valoare mic burgheză atit 
de slăvită de ideologia occidentală, a pierdut 
din conținutul ei pină la identificarea cu una 
din grijile primordiale ale angoasei zilnice, de
terminate de grijile cotidiene și, de ce nu, de 
supraviețuire.din familiile și 37 ame- cu ve- oficialla sută din ricanilor de nituri sub de sărăcie, sînt nevoite . să cheltuiască pină sută din cîștigul lor pentru chirii. Povara grea a chiriilor face tot mai grea situația celor fără adăpost, care practic se văd excluși de la șansa obținerii unei locuințe, iar pentru cei care dețin locuințe, această povară înseamnă că în bugetul familial rămîn tot mai puțini bani pentru alte cheltuieli, în afara celor legate de subzistență.în Belgia, țară occidentală în care pînă nu demult problema locuințelor nu părea a fi așa de gravă, mai ales că pînă în anul 1981, numărul locuințelor construite din fondul diverselor societăți reprezenta între o cincime și o treime din totalul locuințelor noi, datorită datoriilor acumulate și a schimbărilor intervenite în politica e- conomică și bugetară, numărul locuințelor accesibile a scăzut dramatic. Cauzele ar sporirea chiriilor, în pas creșterea inflației, faptul că investitorii preferă să investească in bunuri mobiliare și, nu în ultimul rînd, persistența dificultăților sociale și e- conomice la nivelul familiilor

la 70 la

fi cu

care traversează o perioadă grea, fie în domeniul veniturilor, fie în cel al locului de muncă. Datorită acestei situații se apreciază în publicația belgiană „Le Drapeau Rouge", există în prezent 15 000 de persoane lipsite de adăpost în a- ’ ceasta țară, iar problema locuințelor Înregistrează o degradare continuă, globală, sto- pîndu-se datorită caracterului

BERLIN 12 (Agerpres) — La Berlin s-a desfășurat o consfătuire de lucru cu cadre de conducere din domeniul economiei, la care a participat primul-mi- nistru al R.D.G., Hans Modrow / — informează agenția A.D.N. în cuvîntarea rostită, primul- ministru a arătat că economia R.D.G. a înregistrat o scădere in termeni reali a producției și productivității muncii. El s-a referit, totodată, la majorările efective și invizibile ale prețurilor și la reducerea puterii de ' cumpărare a mărcii R.D.G. încălcarea principiului retribuirii

după muncă, perturbările ritmului de creștere economică au slăbit cointeresarea față de creșterea producției — a relevat Modrow. El a precizat că datoria externă a R.D.G. față de țările capitaliste se cifrează la 20,6 miliarde dolari.Arătînd că, în prezent. Comisia de Stat a Planificării nu poate elabora un plan pe 1990, primul-ministru a subliniat necesitatea formulării, in cadrul unui program de urgență a principalelor obiective în vederea stabilizării economice.
ORIENTUL MIJLOCIU

SANAA 12 (Agerpres) — Aflat în vizită oficială la Sanaa, Yasser Arafat, președintele statului Palestina, s-a în- tilnit cu Aii Salem Al-Beedh, secretar general al Partidului Socialist Yemenit din R. A. Yemen. Au fost discutate aspecte ale situației din Orientul Mijlociu, Al-Beedh exprimind sprijinul partidului și țării sale pentru lupta dreaptă a poporului palestinian.AMMAN 12 (Agerpres). — La Amman au început marți convorbirile oficiale între regele Hussein al Iordaniei, și președintele R.A. Y,emen, Aii Abdullah Saleh, aflat în vizită în capitala iordaniană.în cadrul discuțiilor au fost examinate ultimele evoluții pe plan arab și internațional și aspecte ale relațiilor bilaterale, informează agenția MENA.în teritoriile din Cisiordania și Gaza, ocupate de Israel, a continuat revolta de protest palestiniană. Locuitorii palestinieni din Gaza șl sectorul de est al Ierusalimului au participat la o grevă generală față de uciderea de către forțele israe- liene a unui tinăr palestinian de

17 ani, informează agenția TASS. In Gaza sînt menținute restricțiile de circulație impuse de autoritățile israeliene la 8 decembrie. Ciocniri între mani- festanții palestinieni și militari au avut loc și în orașele Nablus și Tulkharm, de pe Malul vestic al Iordanului. în urma intervenției soldaților israelieni care au deschis focul și au folosit grenade cu gaze lacrimogene, mai răniți palestinieni au fost răniți, Numai în ultimele 24 de ore au .'••ii rănite 22 de persoane din rîndul locuitorii' r arabi.RIAD 12 (Agerpres) — într-un interviu acordat ziarului saudit „Al-Sharq AI-Awsat“, William Waldegrave, secretar de stat la' Ministerul britanic de Externe, a declarat că nu se poate ajunge la reglementarea pe calea pașnică a conflictului din Orientul Mijlociu fără participarea Organizației pentru Eliberarea Palestinei. O conferință internațională de pace cu participarea tuturor părților implicate, inclusiv O.E.P., a spus el, este singurul cadru de găsire a unor soluții negociate problemei Orientului Mijlociu.
Evoluția situației din AfganistanKABUL 12 (Agerpres) — Trupele guvernamentale afgane, dislocate în orașele Jalalabad, Host și Kandahar (estul și sud- vestul Afganistanului) au întreprins, în ultimele patru zile, acțiuni ofensive împotriva formațiunilor extremiste înarmate, . conceptrate în aceste zone, sco- țînd din luptă aproape 200 de rebeli — informează agenția TASS, Totodată, in zonele men-

ționate au fost capturate șl distruse mari cantități de armament, inclusiv armament greu, aflat în dotarea rebelilor.Agențiile de presă semnalează, de asemenea, că, în provincia Bardakh, între formațiunile extremiste rivale, care continuă să jefuiască populația pașnică, au izbucnit lupte, soldate cu a- proape 30 de morți și zeci de ră-

l

După 105 ani de dominație colonială — întii germană, apoi, timp 
de trei sferturi de secol, sud-africană — în prima jumătate a 
lunii noiembrie au avut loc in Namibia, pentru întiia oară, ale
geri generale. Obiectivul lor : alegerea celor 72 de deputați pen
tru Adunarea Constituantă, ce au misiunea de a elabora și, ul
terior, de a aproba, Constituția Namibiei independente. Din to
talul celor 701 483 de namibieni înscriși pe listele de vot, 57,3 la 
sută au votat, intr-o atmosferă de bucurie și entuziasm nestă
vilit, pentru Organizația Poporului din Africa de Sud-Vest 
(S.W.A.P.O.), ceea ce i-a adus acesteia 41 de locuri în parlamen
tul țării (Adunarea Constituantă), marcînd, totodată, o istorică 
victorie a organizației ce se află de aproape un sfert de veac în 
fruntea luptei împotriva dominației sud-africane și pentru re
cunoașterea dreptului namibienilor la existență liberă, de sine 
stătătoare. In sesiunea sa inaugurală, Adunarea Constituantă a 
Namibiei a aprobat in unanimitate principiile constituționale 
după care se va conduce și organiza țara, ceea ce creează pre
misele obținerii independenței inainte de 1 aprilie 1990, după 
cum prevede planul de pace al O.N.U. pentru Namibia.Procesul de obținere a independenței țării — în cadrul căruia s-a integrat și procesul electoral din luna noiembrie T- a fost inițiat la 1 aprilie 1989, urmînd a fi încheiat -peste exact un an, cînd, conform rezoluțiilor O.N.U., Namibia va deveni cel de-al 160-lea stat independent al lumii șl ultima țară africană ce a lichidat dominația colonială. Acordurile tripartite semnate la 22 decembrie 1988 de către R.S.A., cu mentarea din Africa deschis calea spre concretizarea prevederilor Rezoluției 435 a Consiliului de Securitate privind independența Namibiei, rezoluție ce reafirmă că „obiectivul său este retragerea administrației ilegale a Africii de Sud din Namibia și transferul puterii către poporul namftian, cu asistența O.N.U.". Reprezentanții acestor trei țări, cărora li se a- daugă observatori din partea U.R.S.S. și S.U.A., administratorul general al R.S.A. în Namibia și comandantul personalului militar al U.N.T.A.G. ce formează Comisia comună de verificare a aplicării acordurilor privind asigurarea păcii în Africa australă, s-au în- tîlnit la sfîrșitul lunii trecute, în localitatea sud-africană Sanbonani, în cadrul celei de-a șasea reuniuni a comisiei. Demn de remarcat este faptul că, pentru prima oară, la lucrări âu participat și trei reprezentanți Constituante După create în urma alegerilor generale din teritoriu, partlci- panții și-au exprimat satisfacția în legătură cu îndeplinirea angajamentelor asumate de către guvernele participante la acordurile de pace, reafirmînd necesitatea respectării și menținerii ordinii în Namibia și continuării procesului actual de reconciliere națională.In chiar ziua convocării primei ședințe a deputaților nou aleși în parlamentul țării. Consiliul de Securitate al O.N.U. saluta încheierea cu succes a alegerilor din, Namibia. calificate că „libere și echitabile" de către finlandezul Martti Ahtisaari, repre-

a

Angola, Cuba și privire la regle- politică a situației de Sud-Vest, au

ai a analizarea Adunării Namibiei, situației

PE SCURT• LA VARȘOVIA a avut loc ședința Biroului Politic al C.C. al P.M.U.P. După cum relatează agenția P.A P.. in cadrul ședinței au fost dezbătute probleme care vor fi supuse dezbaterii Congresului al

zentant special al secretarului general al organizației mondiale. Documentul subliniază „rolul important jpe care continuă să-l rioada de aplicarea men tare". Adunarea „reflectă poporului fel in măsură să elaboreze și apoi să adopte Constituția noii țări independente.Sesiunea inaugurală a parlamentului țării, deschisă de președintele S.W.A.P.O., Sam

joace O.N.U. în pe- tranziție, asigurînd planului de regle- și apreciază că Constituantă aleasă voința colectivă" a namibian, fiind ast-

comentariul

Nujoma, a ales, cu majoritate de voturi, în funcția de președinte, pe Hage Geingob, membru al Biroului Politic al C.C. al S.W.A.P.O. Menținîn- du-se pe linia declarațiilor făcute în timpul campaniei electorale, Sam Nujoma a reafirmat importanta consolidării unității naționale, a însănătoșirii vieții sociale teritoriu, pronunțîndu-se pentru proclamarea cît ___ 1grabnică a independenței. în cadrul lucrărilor, președintele S.W.A.P.O. i-a chemat pe de- putați să respingă statutul colonial al țării și să renunțe oficial la denumirea de Africa de Sud-Vest, care constituie numai o noțiune geografică. Intr-un proiect de rezo- Itrpe, deputății din partea S.W.A.P.O. propun ca țara să fie denumită „Namibia". La rîndul său, fracțiunea Alianței Democratice Turnnalle, care ocupă 21 de locuri în parlament, a propus constituirea unui comitet privind stabilirea imnului drapelului și presei Namibii 1 S.W.A.P.O.

dinmal

de stat, viitoarei independente. Tot . a prezentat un proiect de constituție, drepturile care tungarantează damentale ale maselor largi populare, și care, pentru a fi aprobat, trebuie să întrunească două treimi din sufragii. Sam Nujoma a declarat, de altfel, în cadrul unui interviu, că organizația sa este gata să negocieze eu alte grupări politice. „Vom negocia și, dacă este posibil, vom forma un

guvern de coaliție națională" — a arătat el, respingind, totodată, categoric, „privilegiile speciale pentru albi, de- oarece S.W.A.P.O. se pronunță pentru o societate total nerasială". Referindu-se la întilnirea avută cu Pik Botha, ministrul sud-african de externe, președintele S.W.A.P.O. a arătat că acesta a promis că Pretoria va respecta verdictul urnelor. într-adevăr, ultimul grup de militari sud- africani a părăsit Namibia, conform planului de pace al organizației mondiale, nelă- sînd în urmă decît cîteva sute de civili — medici, profesori și controlori de zbor — care vor pleca și ei într-un viitor apropiat. Nu trebuie trecută însă cu vederea poziția guvernului sud-african care a a- nunțat că va menține în continuare restricțiile impuse a- supra subvențiilor financiare acordate Namibiei, motivind această măsură prin „necesitatea reducerii cheltuielilor statului". Anunțat intr-un moment crucial pentru destinele Namibiei, acest adevărat boicot financiar s-a soldat deja pină acum cu un deficit al bugetului de stat ce . depășește 60 milioane de dolari. Observatorii apreciază că este vorba de un șantaj la adresa viitorului stat independent a cărui economie este dominată de comoaniile transnaționale și sud-africane, piața nami- biană depinzînd, în trecut, în proporție de 90 la sută de livrările de produse industriale șl alimentare din R.S.A.Scrutinul electoral namibian a confirmat că S.W.A.P.O. este formațiunea politică cu cea mai largă audiență In rîndul alegătorilor namibieni, rezultatele „scrutinului independenței", cum a fost el numit, confirmind „justețea luptei noastre drepte de 23 de ani", afirma Sam Nujoma. a- dăugînd că este „o victorie a întregii Africi, au numai a poporului namibian".Poporul român, tineretul patriei noastre au salutat cu deosebită satisfacție victoria în alegeri a S.W.A.P.O., cu atit mai mult, cu cit au susținut cu consecvență, de-a lungul timpului, cauza independenței Namibiei, România socialistă fiind primul stat din lume care a încheiat un document internațional cu această organizație, ceea ce a contribuit la recunoașterea și apoi la a- firmarea ei în lume, acordin- du-i un permanent sprijin politic, diplomatic și material. Reafirmîndu-și solidaritatea cu poporul namibian, poporul român își exprimă convingerea că succesul dșplin al S.W.A.P.O. garantează dobîn- direa independentei Namibiei, urîndu-i, totodată, mult succes în procesul transformării țării sale într-un stat liber, suveran șl prosper.i
ANCA MUNTEANU

lea al partidului — situația internațională și politica externă a Poloniei, situația din agricultură și din industria alimentară, problemele dezvoltării în- vățămîntului public.
speculativ al chiriilor accesul persoanelor cu venituri medii la o locuință decentă și în cele din urmă la o viață demnă.

Tineretul — categoria 
socială cea mai afectatăCategoria socială cea mai a- fectată de lipsa unei locuințe este tineretul. în prezent, se precizează într-un comentariu al agenției E.F.E., care preia datele publicate de Oficiul General de Contabilitate (I.A.O.) din S.U.A., peste 250 000 de copii din această țară își duc viața alături de părinții lor în condiții precare de locuit, cărora li se pot adăuga încă 208 000 de copii fugiți de acasă, care trăiesc în condiții necunoscute. Se estimează că 68 067 copii sub 16 ani, mulți dintre ei avînd chiar sub 5 ani, nu au deloc locuință, iar 185 512 locuiesc în condiții mizere, în camere închiriate în comun, 25 522 au fost găsiți locuind in stații de metrou, 14 427 trăiau în zone rurale, mulți se adăposteau în localuri publice. Care sint condițiile de viață, de educație, de învățătură și formare , a acestor tineri nu este, greu de imaginat. Trecînd din pragul copilăriei în cel al adolescenței, ei devin în cea mai mare parte ființe margi- nalizate , lipsite de cele mai elementare noțiuni de cultură, de educație, analfabeți, fiind puși în imposibilitatea de a se adapta la o viață socială normală. Lipsiți de educație ei nu vor găsi niciodată un loc de muncă care să le permită depășirea acestei condiții, urmînd să-șl păstreze pentru tot restul vieții stigmatul unei

O imagine obișnuită pentru lumea capitalului, tineri câutind za
darnic un toc de muncă

t

Pentru acest locuitor al Londrei „acasă” înseamnă o cabină de 
telefon căptușită cu ziare

• ÎN BERLINUL OCCIDENTAL a avut loc o întîlnire a ambasadorilor Franței, Marii Britanii și S.U.A. în R.F. Germania și ambasadorului U.R.S.S. în R.D. Germană, in căreia — informează ția ADN — a fost țiată înțelegerea generală importanței asigurării lității și a fost crederea în faptul că cele patru state vor putea contribui Ia aceasta, pe baza acordului cva- dripartit din 1971.

cadrul agen- eviden- a stabi- exprimată în-

nic, în lumina Declarației comune adoptate la recenta întîl- nire interyemenită la nivel înalt de la Aden. în comunicatul a- supra lucrărilor, citat de agenția TASS, se arată că plenara salută rezultatele întilnirii conducătorilor R.D.P. Yemen șl R.A. Yemen, iar declarația comună are o însemnătate istorică pentru dezvoltarea societății Yemenite. C.C. al P.S.Y — se spune în comunicat — exprimă sprijinul său deplin față de rezultatele întilnirii și convorbirilor de la Aden, reafirmînd importanța transpunerii riguroase în viață a tuturor prevederilor cuprinse în Declarația comună yemenită.
O MINISTRUL IRANIAN al economiei și finanțelor, Mohsen Nourbakhsh, a subliniat necesitatea sporirii investițiilor in industria petrochimică, in proiectele privind dezvoltarea surselor de apă și solul. Ei a spus că planul de dezvoltare națională pe cinci ani al Iranului, aflat în prezent în dezbaterea Majlisu- • iui, pune accentul pe producție, pe ramurile industriale și pe export. Ministrul iranian a relevat că, pe lingă creditele mari în riali acordate, viitorul plan de dezvoltare prevede investiții de aproximativ 3,4 miliarde de dolari pentru proiectele petrochimice in vederea satisfacerii nevoilor interne’ și realizării unui surplus de export, transmite agenția IRNA.

ai de

• LA ADEN a avut loc o plenară extraordinară a Partidului Socialist Yemenit, care a examinat probleme legate de procesul creării statului yemenit u-

• UN STUDIU realizat la una din sucursalele americane ale Or ficiului Rezervelor Federale S.U.A. și citat de Buletinul Știri al Casei Albe constată cădatoria externă a S.U.A. a crescut în perioada 1982—1988 la1 250 miliarde dolari. Pentru prima dată după 1914, în 1935, țara a devenit un debitor. La sfîrsitul lui 1988, averile și Ipotecile străine în S.U.A. depășeau cu 530 miliarde dolari averile deținute de americani peste hotare. Statele Unite sînt, în consecință, statul cu cele mal mari datorii externe din lume.Explicînd cum s-a ajuns la actuala situație, studiul arată : „în esență, marele aflux de capital în Statele Unite în anii ’80 esto rezultatul unei relativ insuficiente rate de.acumulare a capitalului (rata depunerilor) în raport cu cererea de fonduri pentru investiții reale în clădiri, echipamente, structuri și stocuri".
d© toot©„copilării" petrecute sub cerul liber. Condamnați lâ margina- lizâre, încă înainte de a-și putea exercita șansa oferită de dreptul la muncă, de cele mai multe ori acești tineri nevino- vați, victime ale societății „tuturor posibilităților", cad pradă delincvenței, drogurilor și crimei organizate.Recent, publicația vest-germană „Der Spiegel" releva în- tr-un articol condițiile grele de locuit ale studenților, datorate îngustării continue a accesului la o locuință, în condițiile competiției actuale a chiriilor, care din zi în zi devin tot mai mari, adesea exorbitante. Practic, în R.F. Germania, numai studenții din miliile permite să închirieze o cameră bogate își mai fa- potdecentă, la prețul

de 600 de mărci lunar. Numai unul din unsprezece studenți reușește să primească un loc într-un cămin studențesc public. Criza locuințelor pentru studenți capătă accentele unei adevărate lupte pentru supraviețuire, studentul fiind pus în situația de a trăi in condiții mizere, sau să renunțe la studii. Calea de mijloc este o locuință improvizată, improprie și supraaglomerată, în care condițiile de viață aproape exclud pe cele de studiu. Concluzia publicației vest-germane este că acum, cînd criza locuințelor pentru studenți a devenit majoră, se poate constata cît de eronată’ a fost măsura guvernului federal de a desființa în decembrie 1980 alocațiile pentru căminele studențești.
Tn lumea capitalului egalitatea șanselor atit de mult trîmbi- 

țată are și astfel de fațete, în care accesul la educație, for
mare profesională este vădit îngrădit de diferențele de ordin so
cial și economic, marcînd inechități flagrante, care vădesc de
zinteresul total al autorităților pentru condițiile de muncă și de 
viață ale tinerilor.

D. CRISTIAN
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h.

Expediție polarâ
O expediție internațională formată dintr-un american, un 

francez, un sovietic, un englez, un chinez și un japonez a 
atins Polul Sud folosind ca mijloc de deplasare atelajele cu 
ciini. Membrii expediției au pornit în periplul lor de la ex
tremitatea Antarcticii situată cel mai aproape de Argentina, 
la 27 iulie și au parcurs 3 100 km. peste trei luni, membrii 
expediției speră să termine supermaratonul lor pe gheața, 
după ce vor fi parpurs 6 400 km și să ajungă la stația sud- 
polară sovietică Mirnîi.

Primul care a atins Polul Sud cu atelaje cu clini a fost 
Roald Amundsen. Englezul Scott a reușit să repete perfor
manța peste 33 de zile, dar expediția sa nu s-a mai putut 
întoarce, toți membrii acesteia murind pe drum. De atunci, 
performanța nu a mai pufut fi repetată de nimeni.Reciclarea sticlei

Recent, revista „Glass Gazette" a publicat date referitoare 
la reciclarea sticlei in Europa in cursul ultimului an. In to
tal, se pare că au fost reciclate 3 340 000 tone; adică cu 160 000 
tone mai mult fată de anul precedent. In raport cu consumul, 
procentul european de reciclare este de 20 la sută. Există insă 
mari deosebiri intre o țară și alta Astfel, R.F. Germania re
ciclează cea mai mare cantitate de sticlă, dar nu in raport 
cu consumul său, in timp ce vrocentul cel mai ridicat în mod 
absolut se înregistrează în Olanda, cu 48 la sută. Procentul 
cel mai scăzut de reciclare a sticlei este atins de Italia — 
numai 26 la sută (523 000 tone).

\ 
\ 
\ 
\ 
\ 
\ 
\ 
\ 
\

\ 
\ 
\ 
\ 
\ 
\ 
\ 
\ 
\ 
\ 
4

REDACȚIA și ADMINISTRAȚIA : București, Piața Sclntell. Tel. H 80 10. 17 60 20. Abonamentele se fao la oficiile poștale șl difuzoril din între prtnaerl șl lnstltutli — Tiparul : Combinatul Poligrafia „Casa Scinteii". 
Cititorii din străinătate se pot abona prin „ROMPRESFILATELIA" — Sectorul export-import presă P.O. Box 12—201, telex 10376 prsfir București. Calea Grivitel nr. 64-r66. 40 362

Unite.au

